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Praznik republike

29. november
D va in štirideset let m in eva  od važnega zgodovinskega  dogodka m ed  narodno

osvobod iln o  vojno. 29. novem bra  1943 se je  rodila nova Jugoslavija. Naša revolu ci
ja  ni bila zam an: osvobod ili sm o se tujih pritiskov in u stan ovili n ov socialistični 
družbeni red.

Člani Z K J  so že pred  začetkom  vojn e pripravljali p ot za revolucijo. K lju b tr
pljenju  in preganjanju so bili kom un isti tisti del ljudstva, ki so po vzgledu Engelsa, 
M arxa in Lenina, v ed eli za pravi način, da bo delavec sam  odločal o svo jem  delu  
in p revzel oblast v  svo je  roke.

Sredi n ajvečje vo jn e  vihre so se v  n ovem bru  1943 v  bosanskem  m estecu  Jajcu  
zbrali odposlanci vseh  narodov in narodnosti Jugoslavije. Na II. zasedanju A V N O - 
J-a so postavili n ove  tem elje naše državne ureditve. V  sklepih so zapisali:

—  u stan ovljen  je  nacionalni kom ite osvobod itve Jugoslavije kot začasna ljud
ska vlada z Josipom  B rozom -T itom  na čelu;

—  sprejet je  bil odlok o od vzem u  pravic jugosl. vladi v  tujini, kralju Petru II. 
K aradjordjeviču  pa so prepoved a li vrn itev v d om ovin o;

R azveljavijo se pogod be, ki jih  je  sklenila em igrantska vlada.
—  Jugoslavija p ostan e dem okratična federativn a  država enakopravnih naro

d ov s fed era tivn im i en otam i: Srbija, Hrvatska, Slovenija, M akedonija, B osna  in  
H ercegovin a  in Črna gora;

—  Jugoslaviji se priključi S lovensko Primorje, B en eška  Slovenija, Istra in ja 
dranski otoki;

—  tovariš Tito je  vrhovni kom andant N O V  in POJ.
V  tistih dneh je  bila tako zrušena stara m onarhistična Jugoslavija. R azrešeni 

sm o bili spon, ki so dolga stoletja  vezale naše ljudi v  odvisnosti. Po letu 1945 se je  
začela drugačna bitka: za priznanje naše republike v  svetu. KPJ s predsedn ikom  
Titom  je  ostro zavrnila pritiske Rusije.

To je  bil zelo p o m em b en  in odločilen  korak za sam ostojno p ot Jugoslavije. V  
letu 1950 se je  začelo sam oupravljanje, pri obnavljanju d om ovin e so ljudje pokaza
li visok o narodno zavest. V  zadnjih desetih  letih delegatska politika om ogoča  lju
dem  čim  več je  obvešča n je in odločanje.

V  zadnjih petih  letih sm o se znašli v  obdobju  stabilizacije in krize v gospodar
stvu. Počasi napredujem o. Večja delovna zavest, varčevanje in  kvalitetno delo bo
do sprem ljevalci dalje do končnih ciljev stabilizacije.  Z  združenim i silami, brez ja 
dikovanja bom o izšli iz kriznega obdobja. Seveda  pa so svoboda, mir, en otn ost in  
bratstvo še vedno najvažnejši pogoji, da bom o živeli in  delali zadovoljni v  naši do
m ovin i.

N ovi prostori — b o ljši pogoji dela
Prostorska stiska, slabi delovni pogoji, neekonomična izraba 

strojev, lažji prodor na vse bolj zahteven trg — vse to je pokazalo 
potrebo po združitvi dveh sorodnih podjetij — kovinskega obrata 
LIP, TOZD Tomaž Godec in DO Filbo iz Boh. Bistrice.

Po uspelem referendumu in uradni združitvi 1. januarja 1985 je 
bilo treba takoj pričeti s pripravo dokumentacije za izgraditev novih 
proizvodnih prostorov. Nemogoče si je bilo namreč zamišljati delo 
in napredek v sedanjih prostorih, lociranih na treh ločenih mestih, 
kjer delamo vse, od zarisovanja, rezanja in preoblikovanja, preko 
varjenja in montaže, do lakiranja.

Neustrezni so tudi skladiščni prostori, kar še posebej ovira nor
malen potek dela.

Novi proizvodni prostori se razprostirajo na 3700 m\ skupaj s 
Filbovo staro halo, s katero tvori celoto.

Z delom v novih proizvodnih prostorih si obetamo predvsem 
veliko boljše in bolj zdrave delovne pogoje, s tem pa tudi boljšo in 
večjo storilnost.

Posamezne faze dela bodo prostorsko ločene. Tako imamo 
ustrezna skladišča materiala in delovnih sredstev, razrezovalnico, 
medfazna skladišča, ločeno strojno obdelavo, montažo ter lakirnico. 
Seveda so poleg tega tudi nujno potrebni prostori strojnega in elek- 
trovzdrževanja in orodjarna, delilnica toplega obroka in jedilnica, 
novi pisarniški prostori in sanitarije.

Upravičeno torej pričakujemo mnogo boljše pogoje dela, s kate
rimi bomo dvignili storilnost. Kljub vsemu se in se moramo zaveda
ti, da samo ugodni pogoji za delo še zdaleč niso vse.

Zavedati se moramo, da bomo le s skupnimi močmi in s čimveč- 
jim prizadevanjem vsakega posameznika dosegli kontinuiran raz
voj, tako na področju filtracije kot tudi strojegradnje, kar je naša os
novna dejavnost in usmeritev.

Trg je neizprosen in zahteva na vsakem delovnem mestu celega 
človeka, doraslega nalogam, ki jih opravlja.

In kaj napisati za konec? Vsi skupaj si želimo, da bi čimprej za
čeli delati v novih proizvodnih prostorih, da bi tam nadaljevali z de
lom, s katerim so začeli naši predniki. Naša naloga pa je ne le nada
ljevati, temveč tudi vsak po svojih močeh čimveč prispevati za boljši 
jutri posameznika in s tem tudi celotne družbe. Tako našim nasled
nikom ne bo treba iskati dela izven Bohinja v tolišnem obsegu kot 
sedaj. M. K.
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Krožki za izboljšanje 
proizvodnje

V mesecu oktobru je Raziskovalna skupnost občine Ra
dovljica ob dnevu inovatorjev organizirala predavanje o or
ganizaciji krožkov za izboljšanje proizvodnje. Predavanja 
sva se udeležili dve članici sveta za ustvarjalnost. Predava
nje je vodil Bojan Možina, mag.

Krožki za izboljšanje pro
izvodnje so pri nas nova de
lovna metoda in nov okvir 
množične inovativne dejav
nosti. Spodbudili naj bi naj
širši krog delavcev za iska
nje poti do boljše proizvod
nje, boljših izdelkov, boljšo 
izrabo materialov ter za bolj
še in varnejše pogoje dela. 
Uvajanje krožkov v OZD pa 
seveda terja določeno znanje 
in želje za premostitev težav 
in problemov kot so produ
ktivnost, kakovost izdelkov, 
slabo gospodarjenje s sred
stvi in opremo ter pomanjka
nje inovacijskih prizade
vanj.

Dejavnost v krožkih mora 
delavcem zagotavljati demo
kratično vključevanje v 
upravljanje delovnega pro
cesa. Ne more pa nadomesti
ti vodenja in organizacije de
la, vendar mu je v veliko po
moč. Potrebno pa je krožke 
organizirati tako, da med so
delujočimi ne pride do uža
ljenosti ali drugačne osebne 
prizadetosti. Seveda je to 
prostovoljna skupina, ki se

redno sestaja s skupnimi 
prizadevanji za čimbolj še re
zultate dela. V krožku naj bi 
sodelovalo od 5 do 12 delav
cev, ki opravljajo podobne 
delovne naloge in imajo pri 
delu podobne interese.

V nadaljevanju nam je 
tov. Možina nanizal samo or
ganizacijo krožkov ter izkuš
nje, ki jih imajo že nekatere 
delovne organizacije pri nas. 
Poudaril je, da delo v krož
kih daje delavcem predvsem 
motivacijo za delo, stalno 
pridobivanje znanja, boljše 
medsebojno sodelovanje, 
predvsem pa večje zadovolj
stvo posamezniku, da je tudi 
sam pripomogel k boljšim 
rezultatom.

V današnjih stabilizacij
skih in težkih pogojih gospo
darjenja bi bilo koristno raz
misliti o taki obliki večjega 
sodelovanja; saj nam je veči
ni delavcev edini vir dohod
ka delo, ki ga združujemo v 
DO. Torej, če so rezultati DO 
boljši, je lahko boljši tudi 
naš standard.

Bernard

Sestava furnirja

Nesreča — tožba za 
odškodnino

Sreda je, tri dni pred boži
čem. Potrebno je narediti 
podstavek za smrečico. Vse 
to pa se najbolje naredi med 
delom. Pa glej ga šmenta, 
ravno tedaj pride naokrog 
obratovodja in po krajšem 
razgovoru z njim se delavec 
odpravi nazaj na svoje delo
vno mesto k stiskalnici.

V tem trenutku je viličar z 
obračalne mize nesel napol
njene modele. Po končanem 
razgovoru se je delavec obr
nil in ne da bi pogledal, kje 
je viličar, stopil naprej. Te
daj se je viličar z vzvratno 
vožnjo oddaljil od stiskalnice 
in se začel obračati. Prav ta
krat se je pot viličarja križa
la s potjo delavca, ki se je od 
razgovora z obratovodjem 
vračal na svoje delovno me
sto pri stiskalnici.

Voznik viličarja je sicer 
stikalo že prestavil za vožnjo 
naprej, vendar pa se je vozi
lo zaradi vztrajnosti premak
nilo še malo nazaj in pri tem 
zapeljalo delavcu na stopalo 
v smeri prstov proti gležnju. 
Po tem dogodku smo odšli v 
delavsko sobo, si ogledali po

škodbo in ugotovili, da je de
lavcu potrebna zdravniška 
pomoč. Vprašali smo ga, če 
naj ga kdo spremlja, vendar 
pa je odgovoril, da bo šel 
sam. Preko tirov je odšel v 
zdravstveni dom, od koder 
ga je zdravnik poslal v bol
nišnico Jesenice.

Naslednji dan je delavec 
prišel po nezgodni list, v ka
terem je bilo zapisano, da se 
je po razgovoru z menoj obr
nil okrog in ne da bi pogle
dal, stopil naprej in to ravno 
pred zadnje kolo viličarja.

Po nesreči je delavec zah
teval odškodnino. V svojem 
zahtevku pa je kot obreme
nilno okoliščino za TO nava
jal, da ga na poti k zdravni
ku ni nihče spremljal (če
prav je spremstvo sam zavr
nil), da je moral sam z avto
mobilom v bolnišnico na Je
senice in da je bil pravi ču
dež, da je prišel brez nezgo
de tja. Menim, da tega ni 
mogoče naprtiti svojim sode
lavcem, če niti zdravnik ni 
mogel ugotoviti, kako je hu
da poškodba in ni odredil 
prevoza z rešilcem, kako naj

bi potem to ugotovili mi kot 
laiki. Nadalje je navajal, da 
viličar nê  bi smel voziti 
vzvratno. Žalostno je, da se 
šteje za šoferja — voznika 
viličarja, pa ne ve, da delo vi
ličarja zahtevo veliko vzvrat
ne vožnje, ko naklada in se 
vrača. Pri vzvratni vožnji je 
voznik viličarja gledal v 
smer vožnje, ko pa je stikalo 
preklopil za vožnjo naprej, 
je preusmeril tudi pogled, to
rej je spet gledal v smer vož
nje. Kljub temu, da je bil vi
ličar že vklopljen za vožnjo 
naprej, pa je zaradi vztrajno
sti in rahlega zaviranja zara
di narave dela — posipanje 
iso-spana v modelih, pre
maknil še za približno 30 cm, 
prav v tem trenutku pa je de
lavec nepremišljeno stopil 
pod zadnje kolo.

Delavec je prav tako zatr
jeval, da je prikrajšan za 
športno udejstvovanje; da je 
pred poškodbo igral nogo
met, aktivno planinaril — 
priložil planinsko izkaznico, 
da je bil član hokejskega 
kluba — tudi priložil izkazni
co, itd. Zaradi operacije — 
odstranitve poškodovanega 
prsta že iz otroških let sedaj 
šepa, zato mora nositi vložek 
in ima bolečine ter estetski 
videz amputacije. Že pri 
prošnji za sprejem v delovno 
razmerje je navedel, da ne 
more delati pri gradbenem 
podjetju zaradi čevljev, ki ga 
ovirajo. Pri nas pa je bil na 
delu v glavnem v natikačih. 
Zatrjeval je še, da je prikraj
šan na dodatnem zaslužku, 
saj ni mogel v popoldan
skem času opravljati raznih 
del.

V času pred nesrečo je bil 
zaradi poškodbe iz otroških 
let delno nesposoben za vo
jaško službo. V času med ne
srečo in operacijo pa je bil 
na vojaški komisiji priznan 
za trajno nesposobnega.

18. septembra sem bil po
zvan kot priča na sodišču v 
Kranju. V času pričanja ni 
bilo v dvorani nobenega za
stopnika LIP-a, kar se mi zdi 
neodgovorno.

Vprašanja so bila le, kako 
je hodil pred nesrečo, če je 
tedaj kaj šepal. Kako je bil 
obut na delu in kako je obut 
prihajal na delo in pri hoji v 
naselju. Na moje izjave je 
njegov advokat izjavil, da 
sem sovražno nastrojen pro
ti njemu. Mislim, da ni po
šteno, da je priča izpostav
ljena, če pove pošteno, pa to 
tožitelju ni prav.

Smatram, da bi zastopnik 
LIP-a moral biti prisoten, da 
bi se lahko tudi razčistila ka
tera druga vprašanja, ki bi 
pomagala osvetliti celo zade
vo. Tako pa se kaj malo upo
števa pričanje, da je vseeno, 
če bi pričali ali ne, saj ima 
tožitelj vedno prav.

Bijol Franc

Zvočno izolacijsko 
vratno krilo

V_________________________________________________________J

Ekonomska nuja vsake 
OZD je organiziranje ra- 
ziskovalno-razvojne deja- 
vanosti v takšni smeri, da 
producira nove ideje, na 
osnovi novih idej pa novo 
uporabno znanje, to je in- 
vencije.

Invencije, uporabljene 
v gospodarske namene, 
so inovacije.

Zvočno izolacijsko kri
lo, odgovarjajoče novim 
predpisom o zvočni izola- 
tivnosti vratnih kril je že 
invencija, vsaj pri nas, saj 
je bil podeljen patent. Pa
tent je javna listina, zato 
je vsebina vsakomur do
stopna, torej tudi znanje, 
ki ga vsebuje ta listina.

Ena vrsta znanja je 
vsebovana v invenciji — v 
patentu v našem primeru. 
Takšna vratna krila so v 
naših konkurenčnih deže
lah Evrope že dalj časa 
poznan izdelek. Ta vrsta 
znanja niti ni tako nedo
stopna kot se zdi. Druga 
vrsta znanja pa je obvla
dovanje tehnologije za 
tak izdelek. Prenos tehno
logije je torej prenos zna
nja. Tehnologija je zelo 
dragoceno blago. To kaže 
praksa. Ni mogoče v vseh 
slučajih preiti na zastonj
karsko uporabo tehnolo
gije oz. na prosto upora
bo. Tehnološko znanje 
ima torej naravo redke 
dobrine, to pa daje dobri
ni vrednost.

In v tem je zadeva. 
Imamo znanje potrjeno z 
javno listino, imamo izde
lek na osnovi tega znanja, 
ki se mu pravi zvočno izo
lacijsko krilo (lahko tudi z 
oznako ZI-02), imamo pa 
še nekaj, kar je vmes, to 
je tehnološki postopek oz. 
začetek tehnološkega 
znanja s težavami, ki jih 
lahko smatramo kot zače
tniške na tem področju. 
In ravno teh začetniških 
težav je preveč. Nevede 
so prišle nad nas kot po
sledica nesistemskega de
la.

Vratno krilo kot izdelek 
se morda zdi enostavno, 
nazadnje pa priznavamo, 
da zahteva precejšnje 
tehnološko znanje (kot že 
rečeno je to skupek zna
nja, ki ima lahko za zašči
to patentno listino ali kak 
drug dokument in skupek 
znanja o tehnologiji). To 
zadnje moramo v celoti 
osvojiti v lastni hiši.

Kaj pa je tisto, kar nam 
zaradi nesistematskega 
pristopa povzroča preveč 
začetniških težav?

Poskusimo po vrsti. 
Ker smo v fazi uvajanja 
izdelka v proizvodnjo, je 
potrebno upoštevati osno
vna načela (preizkušen 
model); načrtovanje —

pripravljalna dela — pro
izvodni proces — proiz
vod.

1. Načrtovanje
Ne gre le za potrjeno 

idejo, važno je idejo oz. 
patent usposobiti za pro
izvodnjo

2. Pripravljalna dela
Med pripravljalna dela

spada kot najvažnejši ele
ment tehnologičnosti iz
delka;

— vpeljanost izdelka
— tehnološka prilagod

ljivost
— vrsta predpisanih 

materialov
— montaža oz. sestava.
No, med pripravljalna

dela spada še marsikaj:
— preizkušanje dejan

skih parametrov izdelka
— definiranje kon

strukcije
— priprava priprave 

proizvodnje z vsemi aktiv
nostmi ipd.

3. Proizvodni proces
Najprej je to poskusna

proizvodnja, ki lahko ob 
primerni pripravljenosti 
pomeni že »nulto« serijo. 
Namen takšne serije je v 
tem, da vsaj v grobih 
okvirih spremljamo pre
tok v tehnološkem smislu 
in preverjamo tehnologič- 
nost.

4. Proizvod (izdelek)
Sedaj smo pridobili ino

vacijo. V kolikor smo uspe
li s prizadevanji, potem 
lahko hitro zaključimo z 
»nulto« serijo. Sledi redna 
proizvodnja — rezultat pa 
naj potrdi tržišče.

S temi štirimi vrstami 
pripomb želim opozoriti 
na osnovna pravila »igre«. 
Vedeti pač moramo, da 
serijska proizvodnja ni 
več ideja, ki se jo lahko 
popravlja ali oblikuje od 
danes na jutri, pač pa“vse- 
buje določene zakonitosti 
v organizaciji dela in teh
nologiji, ki vsaj na začet
ku, kadar izdelek prireja
mo proizvodnemu proce
su, neminovno veljajo v 
vsej svoji enkratnosti.

Avtor naj »zapusti« svo
jo inovacijo takrat, ko je 
ideja postala predmet 
redne proizvodnje (mala 
ali velika serija). Takšni 
povezavi med razvojno 
dejavnostjo, pripravo pro
izvodnje in proizvodnjo 
lahko rečemo organska 
povezava.

Vsemu pisanju na
vkljub smo dobili nov iz
delek — izolacijsko vrat
no krilo. Pridobili smo tu
di nekaj  ̂ tehnološkega 
znanja. Četudi so to 
skromni začetki, vendar 
to je know-how. Zavedaj
mo se tega, saj ima svojo 
ceno, tudi tržno in eko
nomsko vrednost, ki ne 
izgublja.

Magister



Sklepi samoupravnih 
organov

Delavski svet DO (5.11.1985)
1. Obravnaval je rezultate 9-mesečnega poslovanja in 

ugotovil, da je delitev opravljena v skladu z zakonskimi do
ločili. Obračun je posredoval v sprejem zborom delavcev.

2. Sprejel je sklep o povišanju vrednosti točke, ki znaša 
2,40 din. Sočasno je sprejel tudi rebalans plana čistega do
hodka tako, da znaša OD na pogojnega delavca mesečno 
42.000 din, čisti dohodek na pogojnega delavca pa 70.000 
din.

Sklep o povišanju vrednosti točke velja od 1.11.1985 
dalje.

3. Obravnaval je pripombo TO Mojstrana na predlog 
smernic plana za leto 1986, vendar je DS osvojil predlog, ki 
je bil v obravnavi in ga v taki obliki posredoval v sprejem 
zborom delavcev.

4. Na predlog delovnega koledarja za leto 1986 ni bilo 
pripomb, zato ga je DS posredoval v sprejem zborom delav
cev.

5. Potrdil je novo višino dnevnic in kilometrine, ki velja 
od 4.11.1985.

6. V izvršilna organa DS je iz TO Tomaž Godec imenoval
— v odbor za gospodarjenje Janka Ravnika
— v odbor za splošne zadeve, družbeni standard in ob

veščanje Toneta Konciljo.
7. Na osnovi stališč delavskih svetov TO je predlagal 

zborom delavcev, da se zavarovalna premija za kolektivno 
nezgodno zavarovanje poviša na 150,00 din mesečno in da 
se vključi v to zavarovanje tudi naravna smrt.

8. Sprejel je sklep, da se stanovanja v stanovanjski stavbi 
v Kranjski gori, Borovška 106 prodajo strankam, ki v njej 
prebivajo. Z njimi naj se sklenejo kupoprodajne pogodbe.

9. DS se je strinjal s predlogom javne otvoritve proiz
vodnih objektov v TO Filbo in TO Podnart, ki bo v TO Pod
nart 22. nov. 1985 popoldan, v TO Filbo pa 23. nov. dopol
dan.

V komisijo za pripravo programov otvoritve so bili ime
novani: Peter Debelak, Stane Koselj in Jure Ravnik.

Delavski svet TO Rečica (30.10.1985)

1. Obravnaval je inventurni elaborat za obdobje julij — 
september 1985 in ga preložil na naslednje zasedanje DS. 
Odgovorni osebi za izdajo materiala iz skladišča gotovih iz
delkov in skladišča pomožnega materiala pa sta dolžni DS 
pismeno obrazložiti, zakaj je do ugotovljenih razlik prišlo.

2. Obravnaval je rezultate gospodarjenja v obdobju ja
nuar—september 1985 in ugotovil, da so rezultati skromni 
in mnogo slabši od lanskega leta, zato je za izboljšanje sta
nja sprejel naslednje ukrepe:

— poiskati notranje rezerve zlasti v boljšem izkoristku 
surovin in reprodukcijskih materialov;

— poostriti vhodno, medfazno in končno kontrolo ma
terialov in izdelkov;

— izboljšati izkoristek delovnega časa, povečati odsto
tek normiranega dela,

— prestrukturirati proizvodnjo v tem smislu, da se for- 
sira proizvodnja oblog na račun proizvodnje B-6 in SM-5, 
vsled česar bodo nujne začasne premestitve zaposlenih iz 
obrata vrata v obrat žaga;

— poostriti disciplino ter rigorozno ukrepati proti krši
teljem (neopravičeno zapuščanje delovnih mest, uživanje 
alkohola, pretepi, tatvine);

— prodajna služba naj predvidi nove akcije za boljšo 
prodajo vrat na domačem in tujem trgu.

3. DS je bil seznanjen s pregledom preseganja normati
vov v obdobju april—september 1985 in nanj ni imel pri
pomb.

4. Potrdil je nove izkustvene normative za furnirnico, 
stiskalnico in oddelek SM v predloženi obliki. Normativi ve
ljajo od 4.11. 1985 dalje. Izmenovodje so po katalogu del 
in nalog dolžni skrbeti za točno evidenco porabljenega časa 
izdelave. Obenem DS zadolži pripravo proizvodnje, da za
poslene v teh oddelkih seznani s sprejetimi normativi.

5. Potrdil je inventivni predlog Tomaža Puca »podaljša
nje mase pri zarezovanju za prijemno ploščico na stroju 
Dingenoto« ter mu odobril izplačilo enkratne odškodnine v 
višini 13.264.— din.

6. Potrdil je nove cene malic in kosil v višini: malice — 
tuji 300,— din, kosila 500,— din, z veljavnostjo od 1.11. 
1985 dalje.

7. Zborom delavcev predlaga, da se zavarovalna premi
ja za kolektivno nezgodno zavarovanje zaposlenih zviša od 
sedanjih 50,— din na 150,— din.

8. Prošnjo za varstvo pravic delavca Janeza Skaliča in 
Dušana Bajca je DS odstopil komisiji za vrednotenje zahtev
nosti dela, da ponovno pregleda in oceni dela in naloge, ki 
jih imenovana opravljata.

9. Radio klubu Pokljuka je za dobitek na srečolovu odo
bril 15 kom izrezov mahagonij in 1 voz žagovine.

Delavski svet TO Podnart (31.10.1985)
1. Ugotovil je, da je začasna razporeditev dohodka 

opravljena v skladu z veljavnimi samoupravnimi splošnimi 
akti in družbeno usmeritvijo, zato je dal obračun I—IX v 
obravnavo in potrditev zboru delovnih ljudi

2. V 8-dnevno javno obravnavo je dal predlog sistemiza
cije del in nalog in predlog spremembe ocen del in nalog;

3. Obravnaval je poročilo inventurne komisije za obdob
je julij—september 1985 in sprejel naslednje sklepe:

— Inventurne razlike po posameznih šifrah so v mejah 
dovoljenih manipulacijskih razlik

— Priznavamo knjiženje inventurnih viškov 
izdelčnih v znesku 7.197,12 din v dobro izrednih prihodkov

— Priznavamo knjiženje inventurnih manjkov 
materialnih v znesku 116.730,00 din v breme izrednih od
hodkov

— Priznavamo knjiženje inventurnih manjkov 
izdelčnih v znesku 622.404,57 din v breme izrednih odhod
kov

4. Potrdil je predlog cenika za žagan les, ki je bil formi
ran na pobudo poslovodnih organov v skladu s Pravilnikom 
o oblikovanju cen proizvodov in storitev, cene se uveljavijo 
oziroma prijavijo skupnosti za cene po določilih odloka iz 
Ur. lista SFRJ št. 51/85;

5. Topli obrok za tuje se poveča na 350 din, zaposleni 
pa prispevajo po 50,— din za malico na dan od 1. 11. dalje;

6. V civilno zaščito je imenoval Ličar Silvo in Rakovec 
Branko;

7. Sprejel je sklep, da se od TO Mojstrana odkupi cepilko 
1100 in nabavi dve termoakumulacijski peči;

8. Predlaga, da se zavarovalna premija za kolektivno ne
zgodno zavarovanje poviša na 150,00 din mesečno in pred
log posreduje v sprejem zboru delovnih ljudi;

9. Obravnaval je prošnje ŠD Jesenice — sankaškega klu
ba in Smučarskega skakalnega kluba Triglav Kranj ter OŠ St. 
Žagar Lipnica za materialno pomoč in jih ugodno rešil. Prav 
tako je ugodno rešil prošnjo Mulej Jožeta, ki prosi za nakup 
2 lesenih omar in 20 kom cementnih podstavkov za ozke 
tračnice.

Skupna disciplinska komisija 
je izrekla naslednje ukrepe:
V TO TOMAŽ GODEC Boh. Bistrica 
Javni opomin
— M iri Odar
— D ragu Pikonu
— M aksu K osu
— Janku Staretu
— M atiji Strgarju
— Jožetu  Štendlerju
— A ntonu K orošcu
— Srečku  Staretu
— Jožetu  Staretu

Prenehanje delovnega razmerja
— Jožetu  C erkovniku  (p ogo jn o  za 3 m esece)
— Pavlu Zalokarju  (p ogo jn o  za 6 m esecev)
— Jožetu Rutarju  (p ogo jn o  za 6 m esecev)
— M irku Zalokarju  (p ogo jn o  za 3 m esece)

V TO REČICA
JAVNI OPOMIN
— Janezu M arklju
— R om ani A m brožič
— D arinki R ekelj
— Štefanu K ušerju
— Ferdu T olarju
— G abrielu  G ogali
— A lojzu  D om itroviču

Denarno kazen
— Igorju  Peterm anu (5 %)
— Stanetu N agodetu (10 %)
— Branku M edji (2 %)
— Francu K naflju  (10 %)
— Francu R em ihu (10 %)

Prenehanje delovnega razmerja
— R ajku  Žem vi (p ogo jn o  za 1 leto)
— A lo jzu  Zupančiču  (p ogo jn o  za 3 m esece)
— A ntonu H orvatu (p ogo jn o  za 10 m esecev)
— Jožetu  Zajcu
— G abrielu  G ogali (pogo jn o  za 1 m esec)
— Štefki F ister (p ogo jn o  za 2 m eseca)
— L ojzk i Lavtar (p ogo jn o  za 2 m eseca)
— Janezu Žum er ju  (pogo jn o  za 2 m eseca)
— Darinki G aberšček  (p ogo jn o  'za 6 m esecev)
— M artinu P esjaku

V TO MOJSTRANA 
Javni opomin
— M arku K lariču
— Niku K osiču

Prenehanje delovnega razmerja
— Borutu R običu

V TO PODNART

Javni opomin
— Borku Pajiču
— Jožetu  Intiharju
— Šefiku  H adiču
— Stanku Šolarju
— D ragoljubu M iladiču

Denarno kazen
— Petrislavu Stanišiču  (5 %)
— B iljani M ohorič  (5 %)

Prenehanje delovnega razmerja
B orisu  K opaču

Zbori občinske 
skupčine 

Radovljica 
so zasedali

Na 34. ločenih sejah vseh treh 
zborov občinske skupščine Ra
dovljica, 13. novembra so dele
gati razpravljali o osnutku druž
benega plana občine Radovljica 
za obdobje 1986—1990, h katere
mu so imeli več dopolnil in pri
pomb svoje delegatske baze. Po
trdili so tudi osnutek sprememb 
in dopolnil poslovnika občinske 
skupščine Radovljica in spre
membe 13. člena družbenega do
govora o skupnih osnovah za za
gotavljanje in usklajevanje sa
moupravnih družbenoekonom
skih odnosov na področju stano
vanjskega gospodarstva v SR 
Sloveniji. Na osnovi širokih 
predhodnih razprav v vseh DPO 
in na izvršnemu svetu so spreje
li stališča v zvezi z materialnim 
stanjem SIS družbenih dejavno
sti v občini Radovljica. Sprejeli 
so tudi predlog sprememb in do
polnitev periodičnega delovnega 
načrta vseh treh zborov skupšči
ne občine za četrto tromesečje
1985.

Zbor združenega dela in zbor 
krajevnih skupnosti občinske 
skupščine Radovljica pa sta na 
ločenih sejah sprejela osnutek 
odloka o ureditvi določenih 
vprašanj s področja zasebne 
obrti, osnutek odloka o davku na 
promet nepremičnin v občini 
Radovljica in osnutek odloka o 
zagotavljanju in usmerjanju 
sredstev za investicije v proiz
vodnji hrane in sredstev za ob
činske blagovne rezerve v letu
1986.

Na svoji ločeni seji pa so dele
gati zbora krajevnih skupnosti 
poleg tega sprejeli tudi predlog 
odloka o financiranju krajevnih 
skupnosti in sklep o imenovanju 
nove ulice v Bohinjski Bistrici z 
imenom: Ulica Jeseniško-bohinj- 
skega odreda.

Prenos
nadomestil OD 

v primeru 
bolezni 

nad 30 dni 
veljaven 

od 1.1.1986
Predsedstvo skupščine ob

činske zdravstvene skupno
sti Radovljica je v sodelova
nju s skupno strokovno služ
bo SIS družbenih dejavnosti 
sklicalo 7. novembra posvet 
z direktorji in vodji splošnih 
sektorjev ter kadrovskih 
služb. Posveti so bili posebej 
za vabljene iz združenega 
dela za radovljiško območje 
in za bohinjsko in blejsko 
območje. Cilj teh posvetov je 
bil seznanjen in predstavitev 
akcije za prenos stroškov na
domestil osebnih dohodkov v 
primeru bolezni nad 30 dni v 
organizacijah združenega 
dela. Gradivo so sicer dobili 
v vseh OZD že konec sep
tembra, vendar pa bodo raz
prave z odločitvami delavcev 
trajale do konca tega mese
ca. Če se bodo vsi delavci 
opredelili za takšno odloči
tev, bo prenos nadomestil 
osebnih dohodkov veljal od 
1. januarja 1986.
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Kaj so pokazali rezultati devetih mesecev?
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V obračunih poslovnega uspeha za leto 1985 
je v primerjavi s preteklim letom nekaj spre
memb v zajemanju podatkov zaradi spremembe 
zakona o celotnem prihodku. Že takoj v začetku 
moramo poudariti, da so podatki v tem poročilu 
za preteklo leto, ki so primerjani s podatki za le
to 1985, preračunani po predpisih za obračun do
hodka, ki veljajo za leto 1985. Tako so podatki 
vsebinsko medsebojno primerljivi in kažejo de
jansko razliko v poslovanju leta 1985 do 1984.

Spremembe pri ugotavljanju in delitvi dohod
ka v letu 1985 so v tem, da bremenijo stroške po
rabljenih sredstev, nekateri stroški, ki so se po 
prejšnjem predpisu pokrivali iz dohodkov in si
cer: amortizacija nad predpisanimi stopnjami, 
obresti od obratnih sredstev, stroški plačilnega 
prometa in bančnih storitev ter del stroškov delo
vne skupnosti.

Podatki za leto 1985 so tudi razširjeni še na 
novo temeljno organizacijo Filbo. Primerjani po
datki za leto 1984 so zajeti samo za prejšnjo DO 
Filbo, podatki za leto 1985 pa seveda skupaj z 
bivšim kovinskim obratom TO »Tomaž Godec«.

Poslovanje v letu 1985 spremljajo precejšnje 
težave. Nestabilne cene in močne podražitve pro
izvodnih materialov onemogočajo normalno 
spremljanje prodajnih cen naših izdelkov, kar se 
najbolj negativno odraža pri prodaji v izvoz. Tudi 
slaba tržna situacija pri stavbnem pohištvu, 
predvsem pri podbojih in sobnih vratih, povzroča 
naraščanje zalog in seveda vpliva tudi na zmanj
šanje intenzivnosti pri proizvodnji. Pri stavbnem 
pohištvu je situacija še toliko slabša, ker istoča
sno z nazadovanjem povpraševanja na domačem 
tržišču, nazaduje tudi v izvozu. Manjša stano
vanjska gradnja doma in tudi v Zap. Nemčiji ima 
močan vpliv na upadanje prodaje vrat. Enako kot 
pri stavbnem pohištvu, nazaduje povpraševanje 
tudi pri sobnem pohištvu, kjer so zaloge tudi nad
povprečno porasle. Boljši in normalnejši je tržni 
položaj pri opažnih ploščah in oblogah, vendar 
pa so pri opažnih ploščah težave v proizvodnji za
radi vzdrževalnih del in investicijskih posegov. 
Posebni problem so vhodna in garažna vrata v 
TO Mojstrana, kjer je bila in tudi je še tržna si
tuacija ugodna, pa zaradi raznih težav (bolova- 
nja, investicija in drugo), proizvodnja ni tekla 
normalno. Zadnja dva meseca so tudi proizvodni 
rezultati boljši, vendar zamujenega ne bo več 
možno nadoknaditi.

V nadaljevanju pa prikaz podatkov o poslova
nju po temeljnih organizacijah in obračunskih 
področjih.

Celotni prihodek

Celotni prihodek za delovno organizacijo kot 
celoto je v razmerju do enakega obdobja prete
klega leta za 71,9 % večji, kar je ugodnejše kot ob 
polletju, ko je povečanje znašalo 68,2 %. Nad pov
prečjem delovne organizacije znaša porast v TO 
Podnart za 102 % in TO Filbo 344,9 %, ostale TO 
pa so pod povprečjem. Tudi TO »Tomaž Godec« 
je dejansko dosegel celotni prihodek v razmerju 
z letom 1984 z indeksom 173,1, če od lanske reali
zacije odštejemo promet kovinskega obrata, ki je 
v letu 1985 v obračunu TO Filbo.

V devetih mesecih leta je doseženi celotni pri
hodek za DO v celoti izpod letnega plana za 2,5 %, 
vendar je pri tem realizacija naših proizvodov iz
pod plana za 6,5 %, realizacija trgovskega blaga 
in materiala za 4,9 % izpod plana, drugi prihodki 
pa za 100,2 % iznad plana. Vrednostni plan reali
zacije proizvodov sta presegli samo TO »Tomaž 
Godec« za 2,7 % in TO Podnart za 0,6 %, čeprav 
celotni prihodek kaže preseganje plana tudi pri 
TO Mojstrani in TO Filbo, vendar se to presega
nje nanaša na realizacijo trgovskega blaga in 
materiala ter drugih prihodkov.

Primerjava celotnega prihodka s preteklim 
letom in s planom za leto 1985 je sledeča (v tisoč 
din):

Podatki o izvozu so sledeči (v tisoč din);

TO
indeks

doseženi
izvoz 1985

1984
1985
plan

»Tomaž Godec<< 855.548 140,6 96,9
Rečica 350.536 114,3 62,6
Moj strana 65.520 145,2 127,6
Podnart 57.960 111,9 149,2
Filbo 9.943 — —
LIP skupaj 1.339.507 132,4 87,3

Iz gorn je  tabele je  razvidno, da je  izvoz m o
čno izpod plana, iz nadaljn je tabele pa je  razvid
no, da je  tudi delež izvoza v  celotnem  prihodku 
precej nižji kot preteklo leto in kot je  bilo predvi
deno s planom :

% izvoza \j celotnem prihodku

30. 9. 1985 30.9. 1984 plan 1985

»Tomaž Godec« 46,6 54,2 41,4
Rečica 19,1 26,3 27,5
Moj strana 19,4 2 1 , 1 15,7
Podnart 17,0 30,6 1 2 , 2

Filbo 2,4 — —

LIP skupaj 23,7 30,8 26,5

Na slabši prikaz celotnega prihodka je vpliva
la tudi povečana neplačana realizacija, ki je tudi 
negativno vplivala na doseženi dohodek, pred
vsem pri TO Mojstrani in TO Filbo (v tisoč din):

neplačana realizacija

30. 9. 1985 1. 1. 1985
»Tomaž Godec« 202.630 133.537
Rečica 71.990 74.867
Mostrana 12.480 3.515
Podnart 14.501 19.417
Filbo 18.081 4.926
Trgovina 4.713 564

LIP skupaj 324.395 236.826

Porabljena
sredstva

Porabljena sredstva so materiali, porabljeni 
za proizvodnjo prodanih proizvodov (DIS stroški) 
in splošni režijski stroški (FIS stroški). Kljub 
neugodnim vplivom podražitve izdelavnih mate
rialov je delež porabljenih sredstev v celotnem 
prihodku ugodnejši kot leto prej. V letu 1984 je 
znašal delež stroškov 75,6 % celotnega prihodka, 
v letu 1985 pa 74,0 %. Pri tem pa so nadpovprečno 
porasli splošni režijski stroški od 17,5% v letu 
1984 na 21,8 % v letu 1985. Nadpovprečno so pora
sli stroški vzdrževanja strojev in naprav, prodaj
ni stroški, amortizacija, prevozni stroški, potni 
stroški, tekoča goriva in obresti od obratnih sred
stev.

Dohodek
Ostanek celotnega prihodka po pokritju pora

bljenih sredstev je dohodek. Dohodek je naj
osnovnejše merilo uspešnosti poslovanja. Uspeš
nost poslovanja najbolje merimo s primerjanjem 
doseženega dohodka z drugimi. Ta čas na žalost 
še nimamo podatkov o drugih, toda če povzame
mo podatke od polletja 1985, potem lahko ugoto
vimo, da je uspešnost naše DO boljša kot v pov
prečju pri lesni industriji Slovenije in nekaj slab
ša kot v povprečju gospodarstva Slovenije. Po
datki o doseženem dohodku so sledeči:

Dohodek v primerjavi z drugimi za obračun
30. 6. 1985 je sledeč:

doseženi 
dohodek na 
zaposlenega

primerjava 
LIP =100

LIP Bled 708.212 1 0 0 , 0

lesna industr. SOZD GLG 629.303 88,9
lesna industr. Slov. 650.903 91,9
gospodarstvo Slov. 768.968 108,6
ind. stavb, pohištva SFRJ 369.909 52,2

D osežen i dohodek  po obračunu 30. 9. 1985 je
sledeč (v tisoč din):

indeks
doseženiTO dohodek 1985 1985

1984 plan

»Tomaž Godec« 565.743 167,5 112,7
Rečica 463.412 180,6 102,4
Mojstrana 80.729 165,2 89,1
Podnart 89.797 193,5 106,5
Filbo 118.493 369,7 85,9
Trgovina 40.760 190,4 108,1
DSSS 109.388 191,3 1 0 2 , 8

LIP skupaj 1.468.322 183,5 104,0

Obveznosti iz dohodka
Obveznosti iz dohodka se nanašajo na razne 

obveznosti po zakonu (davek iz dohodka) in ob
veznosti po sam. sporazumih za razne SIS in dru
go. Obveznosti so v letu 1985 bolj obremenjevale 
dohodek kot v letu 1984 in sicer 21,9 % od dohod
ka v letu 1985 ter 21,2 % v letu 1984. Najbolj so 
narasle obveznosti za pokoj ninsko-invalidsko za
varovanje, za zavarovalne premije, vodni prispe
vek, davek iz dohodka in prispevek za gozdne ce
ste.

Obveznosti iz dohodka (brez stroškov delovne 
skupnosti, ki so znašale 4,2 % manj kot je bilo 
planirano), so znašale (v tisoč din):

znesek 
obveznosti iz 

dohodka

indeks

1985
1984

1985
plan

»Tomaž Godec« 126.694 170,0 126,5
Rečica 105.564 190,9 145,5
Mojstrana 20.821 206,8 131,0
Podnart 20.535 196,5 134,1
Filbo 22.068 294,9 118,9
Trgovina 7.203 190,2 147,1
DSSS 18.703 226,0 128,9

Čisti dohodek
Ko iz dohodka pokrijemo vse obveznosti iz 

dohodka, pomeni ostanek čisti dohodek. Čisti do
hodek je naj večji del, porabljen za osebne dohod
ke (približno dve tretjini), nato za skupno pora
bo, rezervni sklad in poslovni sklad.

Za osebne dohodke in sklad skupne porabe 
moramo upoštevati, kaj določajo naši samoupra
vni akti o delitvi čistega dohodka in določila 
družbenega dogovora in branžnega sporazuma o 
razporeditvi dohodka. Družbeni dogovor pred
vsem določa, da mora akumulacija hitreje nara
ščati od osebnih dohodkov in sklada skupne po
rabe ter da se morajo osebni dohodki gibati v 
skladu z doseženimi rezultati poslovanja.

Za razporeditev čistega dohodka lahko ugoto
vimo, da je opravljena v skladu z navedenimi na
čeli, saj je dohodek za delovno organizacijo kot 
celoto v razmerju do leta 1984 večji za 83,5 %, 
osebni dohodek in sklad skupne porabe pa večji 
za 73,9 %. Osebni dohodki in skupna poraba na 
delavca znašajo 73,9 % več kot v letu 1984, aku
mulacija na delavca pa 123,8 %.

Podatki o doseženem čistem dohodku so sle
deči:

TO
doseženi indeks doseženi indeks
celotni

prihodek 1985
1984

1985
plan

dohodek na 
zaposlenega 

30. 9. 1985
1985
1984

1985
plan

»Tomaž Godec« 1.836.828 163,8 109,3 »Tomaž Godec« 1.340.623 186,2 116,4Rečica 1.836.284 157,4 90,3 Rečica 1.443.651 179,5 1 0 2 , 1Mojstrana 337.786 157,7 1 0 1 , 8 Mojstrana 984.500 157,2 93,4Podnart 341.722 2 0 2 , 0 107,1 Podnart 1.181.539 193,5 109,3Filbo 407.266 444,9 1 0 2 , 1 Filbo 1.067.504 223,1 8 8 , 2Trgovina 688.357 164,6 82,2 Trgovina 1.567.692 183,1 108,1DSSS 199.641 190,7 104,4 DSSS 1.031.962 185,5 97,0
LIP skupaj 5.647.884 171,9 97,5 LIP skupaj 1.283.498 180,6 105,4

% izločitve za

doseženi
čisti

dohodek

indeks osebne doh. 
in skup. 

por.
za akumu

lacijo1985 1985
1985 19841984 plan 1985 1984

»Tomaž Godec« 382.873 171,4 111,0 72,4 82,5 27,6 17,5
Rečica 313.933 179,0 93,6 66,8 70,6 33,2 29,4
Mojstrana 50.590 151,3 77,5 91,8 82,6 8,2 17,4
Podnart 60.411 198,1 100,7 77,2 81,5 22,8 18,5
Filbo 84.717 344,8 81,3 89,7 85,0 10,3 15,0
Trgovina 29.239 194,4 102,6 64,7 70,8 35,3 29,2
DSSS 89.158 187,8 99,5 100,0 100,0 — —

LIP skupaj 1.010.921 183,9 98,3 75,6 79,9 24,4 20,1

Lipnik



Do kdaj se bomo učili na 
napakah?

Pripombe k nadaljevanju obravnave osnutka družbenega 
plana Jugoslavije za obdobje 1986—1990

Zvezna administracija se pri pripravi letošnjih dokumentov ni 
posebno izkazala. Tipičen primer je osnutek družbenega plana Ju
goslavije za obdobje 1986— 1990, ki ni nikogar zadovoljil.

Kakovost je slika našega 
razvoja

Pripombe h gradivu »KAKOVOST —
ELEMENT NAŠE GOSPODARSKE USPEŠNOSTI«

Na splošno lahko ugotavljamo, da imamo slabo kakovost, kar 
pomeni, da imamo slab razvoj, oziroma da slabo delamo. Kdo je 
temu kriv? Ali zaposleni v združenem delu ne znamo dobro delati 
ali so krivi pogoji dela, ki nam jih krojijo drugi?

Osnutek je še vedno pol želja 
brez pravih ekonomskih ute
meljitev.

Potrebujemo plan, ki bo rešil 
naše osnovne probleme in bo 
potegnil gospodarstvo iz mrtvi
la in to takoj, saj smo na pragu 
novega srednjeročnega obdob
ja. Na koncu obdobja je za vse 
prepozno kot to poskušamo se
daj nadoknaditi zamujeno brez 
uspeha.

Reševanje gospodarstva z 
vedno novimi administrativni
mi predpisi ni dalo pričakova
nih rezultatov.

Tudi novi osnutek plana je 
delan po stari metodi.

Če bi redno pričakovali nov 
način dela, bi že sedaj morali 
vedeti za pogoje gospodarje
nja za prihodnje leto, v grobih 
pa za vse prihodnje srednjeroč
no obdobje, mi pa ne vemo niti 
za mesec vnaprej. Po doseda
njih izkušnjah se bojimo, da bo
mo nadaljevali z neperspek
tivno ekonomsko politiko, ki 
nas vodi iz težave v težavo.

Osnutek plana se bistveno 
ne razlikuje od plana za to 
srednjeročno obdobje, katere
ga pa nismo niti približno iz
polnili.

Če je zvezna administracija 
prepričana v uspeh svojega pla
niranja, naj se že vnaprej odpo
ve rebalansom planov in drugih 
intervencijskih zakonov z de
viznega in drugih področij.

Verjetno sama sebi ne verja
me, nas pa prepričuje.

Pravzaprav ni toliko važno, 
kaj je zapisano v planu, važnej
ši so ekonomski ukrepi in splo
šni pogoji gospodarjenja.

Plan naj vzpodbuja hitrejši 
razvoj. Potrebujemo konkretne 
ukrepe ekonomske in razvojne 
politike za nadaljni razvoj go
spodarstva.

Do kdaj se bomo učili na na
pakah? Omogočiti je potrebno 
nakup moderne tehnologije za 
hitrejši razvoj in odpiranje no
vih delovnih mest.

Glede na vztrajno padanje 
produktivnosti dela lahko ugo
tovimo, da imamo za sedanjo 
proizvodnjo preveč zaposlenih. 
Nad tem bi se morali zamisliti, 
saj imamo veliko nezaposlenih.

Z dosedanjim potekom do
govarjanja oziroma usklajeva
nja na zvezni ravni nismo zado
voljni, ker ne poteka, kot bi že
leli. To pomeni, da obstajajo ra
zlični interesi posameznih dele
gacij, ki le-te težko uskladijo.

Glede na težko ekonomsko 
situacijo bi moral pri vseh pre
vladati skupni cilj in sicer večja 
proizvodnja, hitrejši razvoj in 
večji izvoz. Namesto tega pre
vladujejo lastni interesi, ki gre
do na račun hitrejšega napred
ka cele države.

Prednost pred ustvarjanjem 
dohodka dajejo porabi. Iz tega 
sklepamo, da smo pozabili na 
dolgoročni program gospodar
ske stabilizacije.

Ugotovimo lahko, da imamo 
le eno rešitev in sicer znatno 
povečanje celotne proizvodnje.

Pri uresničevanju skladnejše
ga regionalnega razvoja je tre
ba povečati storilnost in gospo
darnost manj razvitih z boljšo 
organizacijo dela in ne z vedno 
novimi investicijami, ki so veli
kokrat slabo izkoriščene.

Glede na vedno težjo gospo
darsko situacijo, se moramo tu
di tu obnašati bolj stabilizacij
sko.

Združeno delo je prekomer
no obremenjeno in zato priča
kujemo zmanjšanje prispevkov 
tudi v sklad za nerazvite. Pri
spevali smo že ogromna sred
stva in če niso bila smotrno 
uporabljena, ne moremo kar 
naprej tega podpirati na račun 
lastnega razvoja. Če bomo dru
gače ravnali, pomeni, da pod
piramo slabo gospodarjenje. S 
siromašenjem dobrih gospo
darjev na račun slabih si dela
mo slabo uslugo. Če bomo s 
tem nadaljevali, nam tudi lepo 
izdelan plan ne bo veliko kori
stil.

Ali bomo nadaljevali s skup
nimi razvojnimi programi, ki 
bodo pobrali pretežni del de
narja za investicije z vsemi mo
gočimi ugodnostmi? Ostali pa 
naj v težkih pogojih zbirajo 
sredstva za te programe. Ali 
naj se zopet krepi zvezna ad
ministracija in velikodušno deli 
zbrana sredstva?

Združeno delo naj se samo 
odloči za skupne razvojne pro
grame, kjer vidi svoj gospodar
ski interes in ne zvezna admini
stracija.

Vprašanje je, ali bomo uspeli 
odpraviti dosedanje napake in 
se hitreje vključiti v mednarod
no delitev dela.

Govorimo o povečanju proiz
vodnje, siromašimo pa dobre 
gospodarje in jih drugače ome
jujemo. Pričakujemo znatno 
povečanje izvoza, pripravljamo 
pa zakon, ki bo še manj stimuli
ral izvoz, kritiziramo izgubarje 
ob tem pa jih neomejeno pod
piramo. Za uspeh družbenega 
plana potrebujemo nove pogo
je gospodarjenja, ki bodo zdru
ženemu delu dali večje možno
sti razvoja. Jordan B|aževič

Če hočemo napredovati hi
treje, morajo prevladati eko
nomski interesi in tržne zakoni
tosti, ne pa želje. Večina se po
teguje za ugodnosti, dolžnosti 
pa prepruščajo drugim. Če ne 
bo prišlo do večje realnosti pri 
dogovarjanju, naših problemov 
ne bomo tako kmalu rešili.

Nikomur ni nerodno zahte
vati, da mu solidarno pokriva
mo slabo gospodarjenje in to 
izgube, zgrešene investicije in 
slabo delo.

Zavedati se moramo, da raz
vitejšemu delu države pojenju- 
je zagon in bo zato sredstev 
vedno manj.

Četudi pripravimo idealno 
delitev, stanja ne moremo iz

boljšati, ker je dohodek, ki ga 
delimo, vedno manjši.

Zapiranje trga povzroča veli
ko škodo splošnemu razvoju 
posamezne regije in cele drža
ve. Nekateri mislijo, da si z za
piranjem trga pred konkurenco 
ostalih delajo uslugo, v resnici 
pa povzročajo veliko škodo 
svojemu razvoju.

Pri hitrejšem razvoju manj- 
razvitih smo svojo nalogo opra
vili, saj smo v ta namen prispe
vali velika finančna sredstva. Če 
niso dala želenih rezultatov, 
morajo prevzeti odgovornost 
tjsti, ki s sredstvi razpolagajo. 
Če se sredstva nenamensko in 
nesmotrno trošijo, takega rav
nanja ne moremo kar naprej 
podpirati. Pri nadaljnjem uskla
jevanju moramo vztrajati pri 
naših dosedanjih stališčih.

Ugotavljamo, da je ZIS vztra
jen in ne odstopa veliko od svo
jega koncepta deviznega zako
na. S stališča odločnosti bi ga 
lahko pohvalili, če bi bili prepri
čani, da ima pri tem prav. Ker 
pa v to močno dvomimo, ne 
odobravamo njegovega poče
tja.

Videti je kot da se zavzema 
za posebne interese, ki niso v 
korist večjemu izvozu in s tem 
boljšemu gospodarjenju. Kako 
naj bo zakon dober, če bo po 
našem prepričanju dajal pred
nost uvozu pred izvozom. Večji 
izvoz pa je naša edina rešitev.

Zgleda, kot da se poteguje
mo za lastne republiške intere
se, čeprav se v bistvu zazvema- 
mo le za večji izvoz, ki je v in
teresu cele države. V zakonu 
ne sme biti nobenih pooblastil, 
ki bi se lahko uporabljala po 
prosti presoji.

Končno ugotavljamo, da po
trebujemo zakon, ki bo vzpod
bujal k večjemu izvozu brez 
vsakega drugačnega dokazova
nja in filozofiranja, ki nam nič 
ne koristi in predstavlja čisto iz
gubo časa.

Jordan Blaževič

Že v lanskem letu smo pri
čeli pripravljati zamenjavo 
nitroceluloznega laka s kva
litetnejšim materialom, tako 
da bi dosegli boljšo, odpor
nejšo površino pri masivnem 
pohištvu. Zato smo preizku
sili večje število SH in PU la
kov domačih in tujih proiz
vajalcev. Glede na preizku
šanje v lakirnici, testiranje v 
laboratoriju in končni izgled 
površine smo se odločili za 
poliuretanski lak italijanske
ga proizvajalca Sover. Toda 
kdaj pričeti z lakiranjem s 
kvalitetnejšim materialom, 
ko pa so zaloge pohištva pre
cejšnje in programi nekom- 
pletni? Tako smo se v juniju 
na strokovnem teamu za po
hištvo dogovorili, da prične
mo lakirati s PU lakom pohi-

Pri občinski konferenci SZDL 
Radovljica in njenem predsed
stvu je skupaj 32 raznih delov
nih teles — koordinacijskih od
borov, svetov in komisij. Pred
sedstvo OK SZDL je imelo v se
danjem mandatnem obdobju 
dveh let skupaj 23 rednih sej. 
Od teh sta bili dve zaradi slabe 
udeležbe nesklepčni. Po oceni 
nadzorne komisije OK SZDL, so 
bili najbolj delavni koordinacij
ski odbori za kadrovska vpraša-

Odgovor je verjetno oboji. 
Dobrega gospodarjenja ne sti
muliramo dovolj, izvoz prav ta
ko vedno manj. Vedno več 
sredstev administrativno zdru
žujemo in nesmotrno trošimo. 
ZD ostaja vedno manj sredstev 
za posodobitev proizvodnje. 
Če bi uveljavili pravo ekonom
sko politiko in tržne zakonito
sti, bi kakovost hitro porasla. 
Dokler bo o vsem odločala ZA, 
ne moremo pričakovati bistve
nih sprememb.

Pozdravljamo pobudo Go
spodarske zbornice Slovenije 
za razpravo v skupščini ker s 
tem dajemo temu problemu 
večji pomen, čeprav ne priča
kujemo, da se bo stanje v zdru
ženem delu zaradi te razprave 
bistveno spremenilo, ker samo 
ugotavljanje je premalo. Na 
vedno bolj iztrošenih strojih in 
mnogokrat s surovinami slabe 
kvalitete je težko delati kvali
tetne izdelke. Če hočemo sledi
ti razvitemu svetu, moramo de
lati vedno hitreje in vedno bolj 
kvalitetno.

Za enako kvaliteto potrebu
jemo enake pogoje dela kot jih 
imajo razvite države. Ne sme
mo se več zanašati na naše niz
ke osebne dohodke, ki smo s 
tem kompenzirali večji čas iz
delave in slabšo kakovost izdel
kov.

Veliko krivde nosijo admini
strativni predpisi, ki izenačuje
jo dobre in slabe gospodarje, 
prav tako tudi zapiranje trga in 
ozki lokalni interesi. Premajhni 
vpliv zunanjega trga povzroča 
veliko škodo kvaliteti proizvod
nje. Slaba opremljenost in za-

štvo Bela, pri katerem so bi
le predvidene konstrukcij
ske spremembe — poenosta
vitve, dopolnitev omar z nad
gradnjo ter izbran nov bar
vni ton.

Prva serija programa Bela 
je v izdelavi, v lakirnici pa že 
lakiramo s PU lakom. Naj
večje težave nastopajo pri 
brušenju temeljnega laka. 
Lak se sicer dobro brusi, 
brušenje pa zahteva večjo 
natančnost in tako precej 
več časa. Pri brušenju nasta
ja veliko prahu, kajti PU lak 
ima skoraj 50 % suhe snovi, 
odsesovanje pri brusilnih 
mizah pa je bolj slabo; toda 
trud je poplačan, izdelek je 
kvalitetnejši in lepši.

U rankar

nja, za organizacijo proslav in 
prireditev, za SLO in DS, za 
družbene organizacije in dru
štva, za varstvo okolja, za plani
ranje in stabilizacijo in za ureja
nje odnosov z verskimi skup
nostmi. Nekaj teh teles, ki nima
jo značaj stalnega organa, bi po 
predlogu nadzorne komisije 
brez vsake škode lahko tudi uki
nili in jih zamenjali z občasnimi 
oblikami dela.

starela tehnologija neugodno 
vplivata na kakovost. Uspešni 
izvozniki nimajo prave možno
sti nabaviti opremo in surovine 
na svetovnem trgu po nižji ceni 
in boljši kvaliteti.

Naš izobraževalni sistem 
posveča premalo pozornosti 
temu vprašanju. V pravem eko- 
nomsko-tržnem gospodarstvu 
ne potrebujejo prepričevanja o 
kakovosti, ker to regulira trg. 
Doslej smo dajali prednost koli
čini, za naprej pa moramo da
jati prednost kvaliteti proizvod
nje.

Zaloge končnih izdelkov se 
večajo, za kar je edina rešitev 
boljša kakovost in večji izvoz. 
Kar se tiče kakovosti uslug v 
gostinstvu smo sami krivi, če 
ne dosegamo želenih rezulta
tov.

Lahko ugotovimo, da smo 
imeli letos izredno uspešno tu
ristično sezono po vseh merilih 
razen po deviznem izkupičku. 
Ali naj to pomeni, da imamo 
slabo kakovost uslug?

Kot na splošno šepa gospo
darstvo, nazadnje tudi kako
vost proizvodnje. Veliko krivde 
nosi tudi združeno delo, ker 
podcenjuje domači trg in neka
tere tuje trge, kar se mu maš
čuje.

Združeno delo potrebuje 
bolj odločno podporo pri novih 
investicijah za izboljšanje kvali
tete proizvodnje, ki dajo naj
ugodnejše ekonomske rezulta
te. Brez dviga kakovosti na 
vseh področjih ne bomo dose
gli želenega napredka.

Jordan Blaževič

Pozornost
gmotnemu
položaju
kulture

Tudi v radovljiški občini je 
aktiv komunistov s področja 
kulture razpravljal o nalo
gah in usmeritvah predsed
stva CK ZKS v zvezi z ures
ničevanjem stališč in usme
ritev CK ZKS o kulturi. Po 
pričakovanju je bilo največ 
kritičnih mnenj izrečenih o 
nezadovoljivem gmotnem 
položaju celotne kulture v 
občini, za katero odvajajo 
zaposleni najmanj sredstev 
na Gorenjskem in tudi naj- 
nižjo prispevno stopnjo, ki 
znaša le 0,36 od bruto oseb
nih dohodkov. Opozorili pa 
so tudi na idejno politični in 
estetski vidik kulturne de
javnosti, ki bi mu kazalo po
svetiti več pozornosti. Gre za 
odpravljanje miselnosti, da 
je kultura stvar le tistih, ki 
so za to plačani, ali pa jim 
pomeni konjiček. Menili so, 
da bi morala biti kultura 
skrb vseh komunistov v 
združenem delu in v krajev
nih skupnostih. Posebno 
skrb pa bodo morali posveti
ti zlasti mentorstvu po šolah, 
kjer oblikujejo prva nagnje
nja do te zvrsti dejavnosti. 
Odstraniti kaže tudi pregra
je n i  ločujejo kulturo od izo
braževanja, raziskovalne de
javnosti in zlasti od turizma 
kot njegovega sestavnega 
dela.

Dogovarjanje ne poteka 
tako kot bi želeli

Pripombe k poročilu delegacije Skupščine SR Slovenije v Zbo
ru republik in pokrajin Skupščine SFRJ o usklajevanju nekaterih ak
tov (o delovanju enotnega jugoslovanskega trga, o pospeševanju 
razvoja gospodarsko manj razvitih, o deviznem zakonu)

Nov lak za lakiranje 
pohištva

Aktivnost delovnih teles 
SZDL v preteklem mandatu



Občni zbor OOS TO 
Podnart

Obisk Brionov

Uspešna gasilska vaja

Na vrhu Triglava
Spominski posnetek Folklorne skupine KUD Tomaž Godec 
Boh. Bistrica in ostalih udeležencev, ki so v mesecu avgustu 
z valčki in polkami krajšali čas planincem po vseh visoko
gorskih kočah.

1. moštveni šahovski turnir 
lesne industrije SRS

tja. Nekaj trenutkov zatem smo 
že sedeli v lokalnem turističnem 
avtobusu in si ogledali še ostali 
živalski vrt — safari. V tem vrtu 
so črede jelenov, srn, tropske ži
vali itd. Zaradi časovne stiske si 
nismo mogli ogledati naselbine 
iz II. stol. pred našim štetjem — 
Bizantinski kastrum, ki se na
haja na drugi strani otoka blizu 
vile Brionka.

Po kratkem času smo se spet 
znašli v pristanišču otoka Veliki 
Brion in nato v Fazani, kjer smo 
se vkrcali v naša avtobusa in se 
odpeljali proti počitniškemu do
mu v Seči. Medtem se je že 
zmračilo, tako da obalnega pasu 
istrskega polotoka nismo mogli 
posebno opazovati, zato pa je 
čas vožnje izpolnila glasba in 
nekaj dobrih šal. V poznih ve
černih urah smo prispeli v Sečo, 
kjer nas je kuharica Metka še 
čakala z zelo okusno in izdatno 
večerjo. Zvečer smo se še pove
selili ob glasbi in petju, drugi 
dan zjutraj pa smo izkoristili za 
ogled doma in okolice.

Po kosilu smo se odpravili in 
se ustavili še v Lipici. Po krat
kem ogledu in sprehodu po ču
dovitem kraju, ki je bil poln tu
jih in domačih turistov, smo 
krenili proti domu. V večernih 
urah smo stopili na domača bo
hinjska tla polni lepih občutkov 
in spoznanj, da smo zopet videli 
en del naše lepe Jugoslavije.

J. Stare

nutah uspeli iz Save z dvema 
gasilskima črpalkama spe
ljati vodo po gasilnih ceveh 
na stavbe žagarskega obrata 
LIP Bled TOZD Podnart.

Vaja je pokazala, da so ga
silci dobro usposobljeni in 
pripravljeni za primer po
žara. Ciril R o zm an

Občni zbor sindikalne or
ganizacije TO Podnart smo 
po predhodnih priporočilih 
občinskega sindikalnega 
sveta ZS Radovljica izvedli 
prej kot ponavadi, in sicer 
26. 10. 1985 v Sindikalnem 
izobraževalnem centru Ra
dovljica. Poleg članov naše 
TO so se občnega zbora ude
ležili predstavnik občinske
ga sindikalnega sveta, Ignac 
Blaznik, predsednik OOS 
DSSS LIP Bled, Ivo Mašič in 
predstavnik TO Filbo, Stane 
Oblak. Predstavniki ostalih 
TO se občnega zbora niso 
udeležili.

Po izvolitvi organov občne
ga zbora je predsednik OOS 
Tomaž Kunčič prebral poro
čilo o delovanju OO v prete
klem mandatnem obdobju. 
Iz poročila izhaja, da se je 
delo sindikata precej izbolj
šalo, čeprav je bilo vmes tudi 
nekaj problemov, in sicer z 
informiranjem s strani kon
ference sindikata LIP Bled 
in občinskega sindikalnega 
sveta, saj je pošta včasih pri
hajala pozno, včasih celo 
prepozno in zato določenih 
stvari ni bilo mogoče izpelja
ti dovolj temeljito. Druga 
stvar, ki še ni zaživela v naši 
TO, je športno, kulturno in 
nasploh družabno življenje, 
saj nekateri še vedno misli
mo, da delovnik traja osem 
ur in nič več. Pohvaliti pa je 
treba udeležbo na raznih ak
cijah kot je krvodajalska ak
cija, zbiranje pomoči ob ele
mentarnih in drugih nesre
čah, na delovnih in očišče
valnih akcijah. Na koncu po
ročila se je predsednik vsem 
članom zahvalil za pomoč in 
sodelovanje. Po poročilu bla
gajnika in nadzornega odbo
ra je predsednik podal še 
kratek opis aktivnosti v pri
hodnjem mandatu, v kate
rem poudarja, da bomo mo
rali še večjo pozornost po
svetiti boljšemu delu, odno
su do delovnih sredstev, so
delavcev in to tako v nepo
sredni proizvodnji kot v vseh 
ostalih službah. Drugo po
dročje pa je področje samo
upravljanja, saj preko dele-

Letos se je temeljna orga
nizacija Podnart odločila, 
da si bo v okviru sindikalne
ga izleta ogledala tovarno 
Novoles v Straži pri Novem 
mestu.

21. septembra ob 6.00 uri 
smo startali izpred blejske 
avtobusne postaje. Tudi le
tos, tako kot prejšnja leta, 
smo ugotovili, da smo se 
zbrali spet eni in isti. Vreme 
je bilo kot naročeno in tako 
smo bili že navsezgodaj do
bre volje. Vožnja do prvega 
postanka, do motela pri Gro
supljem, kjer smo se osvežili, 
je hitro minila. Z vožnjo smo 
nadaljevali do Novega me
sta, dolenjske metropole in 
hkrati sedeža največje obči
ne v Sloveniji. Tu smo se za 
kratek čas ustavili. Seveda 
smo se nekateri okrepčali in 
malo sprehodili po mestu. 
Čas nas je že priganjal, zato 
smo se odpeljali v Stražo, 
naselje na levem bregu Kr
ke. In že smo na cilju, v to
varni Novoles, kjer izdeluje
jo gugalnike. Direktor nas je 
popeljal po obratih in nas 
seznanil z vsemi postopki 
dela, od surovine do izdelka.

gatskega sistema uresniču
jemo družbene interese. Ena 
izmed nalog je tudi ppvečati 
interes za vse oblike družab
nega življenja, saj vzpored
no s tem narašča zadovolj
stvo med nami, reši pa se tu
di marsikateri problem. 
Sprejet je bil tudi finančni 
načrt. Besedo je prevzel di
rektor, ki je delo OOS pohva
lil in tudi novemu odboru za
želel prav tako uspešno delo
vanje. Prav tako je predstav
nik Občinskega sindikalne
ga sveta povedal, da je iz po
ročil razvidno, da je delo OO 
oživelo in da bo novi odbor 
ob pomoči vodstva prav tako 
lahko uspešno deloval in mu 
zaželel v novem mandatu ve
liko delovnih uspehov. Pred
stavnik TO Filbo je v nekaj 
besedah predstavil TO in de
lovanje OOS, ki je bilo v za
četku dokaj problematično. 
Po volitvah novega odbora je 
bil delovni program zaklju
čen.

Za veselo razpoloženje ob 
dobri jedači in pijači je po
skrbel LIP-ov ansambel, ob 
katerem smo zapeli in se ve
selo zavrteli.

A n k i

Priprave 
na sindikalne 
občne zbore
Po rokovniku za priprave in iz

vedbo občinskih zborov in pri
prav na Kongres ZS Slovenije, ki 
so ga sprejeli na posvetu pred
sedniki osnovnih organizacij in 
konferenc osnovnih organizacij 
sindikata, bodo sklicali občne 
zbore osnovnih organizacij do 
20. novembra 1985. Do 1. decem
bra naj bi bili sklicani tudi kon- 
stituantni sestanki koordinacij
skih odborov sindikata v sozdih 
in konferenc osnovnih organiza
cij sindikata. Skupščine občin
skih odborov sindikatov po de
javnostih bodo med 20. in 30. no
vembrom, skupščina občinske 
organizacije sindikatov pa od 
20. decembra 1985 do 20. januar
ja 1986.

Za izdelavo gugalnikov upo
rabljajo bukov les. Dela, ki 
se opravljajo strojno in ro
čno so v glavnem vsa normi
rana. V tovarni je zaposlenih 
preko 1000 delavcev, od tega 
60 % žensk. Vse izdelke izva
žajo. Po ogledu nas je direk
tor povabil v jedilnico, kjer 
smo se dobro »podprli«. Ob 
odhodu smo mu zaželeli še 
veliko delovnih in poslovnih 
uspehov z željo, da nas tudi 
oni kdaj obiščejo. Nato smo 
se odpeljali nazaj proti No
vemu mestu in že smo v 
Šmarjeških toplicah, v doli
ni, ki leži med visokimi gori
cami. Tu smo kosili. Popol
dan smo nekateri izkoristili 
za kopanje v Šmarjeških to
plicah, nekateri pa za poči
tek. Ure so kaj hitro minile 
in že smo bili pripravljeni za 
odhod. Da pa ne bi bili pre
hitro doma, smo se ustavili v 
gostišču na Bregu, kjer smo 
se okrepčali, malo poklepe
tali in tudi zapeli. Ugotovili 
smo, da smo preživeli lep 
dan in da nam bo obisk in 
sprejem v tovarni Novoles 
ostal še dolgo v spominu.

A n k i

Tudi letos je Osnovna organi
zacija sindikata TO Tomaž Go
dec organizirala izlet na Jadran, 
točneje rečeno, obiskali smo 
Brionske otoke.

V zgodnjih jutranjih urah nas 
je 90 udeležencev krenilo na pot 
z dvema Generalturistovima av
tobusoma. Že po nekaj kilome
trih vožnje smo začeli ugotavlja
ti, da bo lep sončen dan.

Pri Postojni smo se ustavili za 
krajši čas in že smo se odpravili 
naprej proti Puli. Peljali smo se 
po sredini istrskega polotoka, 
kjer je cesta precej ovinkasta in 
ozka ter ob 10. uri že prispeli v 
Pulo. Ogledali smo si puljski 
park, trg Forum, na katerem je 
tudi stavba oz. muzej rimskega 
cesarja Avgusta iz I. st. naše do
be. Po kratkem počitku in ogle
du smo se povzpeli nazaj čez 
mestno obzidje, kjer so še dobro 
vidni ostanki naselbine iz rim
ske dobe. Zopet smo se zbrali 
poleg avtobusov in vodič nas je 
dalje popeljal na ogled Puljske 
arene, ki ima obliko elipse pribl. 
40 X 123 m velikosti.

Kazalci so že napovedovali
13. uro in čas je bil za kosilo v 
bližnjem hotelu Riviera. Po ko
silu smo se odpeljali v Fažano v 
pristanišče. Na otok Brioni smo 
se prepeljali z manjšo ladjo in 
že po 15 minutah vožnje prispeli 
v pristanišče otoka Veliki Brion. 
Tam je bila zasidrana tudi ladja 
Podgorka, s katero se je vozil 
tov. Tito s svojimi gosti in 
spremstvom.

V kratkih besedah bom opisal 
to brionsko otočje: sestavlja ga 
14 otokov, največji med njimi je 
otok Veliki Brion, na katerega 
smo bili namenjeni. Sam naziv 
otokov je ilirskega porekla. Oto
ki se imenujejo: Veliki Brion, 
Mali Brion, Sv. Marko, Gaz, 
Okrugljak, Supin, Supinič, Ga
lija, Grunj, Vanga, Madona, Tr
šar, Jerolim in Kozada. Površina 
vseh otokov meri 736 ha in ima
jo skupaj 274 km cest, poti in 
stez. Na otokih prevladuje blaga 
sredozemska klima, zato tudi ni 
čudno, da so bili ti otoki name
njeni oddihu vseh prejšnjih last
nikov od Ilirov, Romanov, Rim
ljanov, Habsburžanov, Italija
nov do današnjih dni, ko so 
Brioni naši — nacionalni park 
je  vpisan v register Unesco kot 
spomenik I. kategorije svetov
nega značaja.

Ogledali smo si otok Veliki 
Brion. Najprej smo del otoka 
prehodili, ko nas je prijazna vo
dička spretno vodila skozi me
diteranske nasade, gozdove sa
mih redkih eksotičnih rastlin, 
dreves in ostalih znamenitosti. 
Videli smo oljko, staro 1612 let. 
Odpravili smo se v živalski vrt, 
vrt divjih zveri in ptičev, katere 
je  tov. Tito dobil v dar od tujih 
državnikov in gostov. Na steni 
nekdanjega kamnoloma stoji 
tudi spomenik dr. Robertu Ko
chu, znanstveniku, zdravniku, 
Nobelovemu nagrajencu za od
kritje zdravljenja bolezni mala
rije, ki je  bila razširjena tudi v 
teh krajih.

Na otoku so Šime planjave, 
kjer so nekdaj imeli največje 
golf igrišče na travi v Evropi ter 
nekakšno špansko — dunajsko 
jahalno šolo v času vladavine 
Habsburžanov. V neposredni 
bližini je  tudi stavba oz. muzej, 
ki je bil zgrajen v 16. stol., kjer

je etnografska zbirka narodnih 
noš narodov in narodnosti Jugo
slavije. Kot zanimivost naj po
vem, da smo v delu, kjer so pri
kazane značilnosti Slovenije za
stopani tudi Bohinjci z značil
nimi stanovi na planini Zajam- 
niki. Po krajšem oddihu smo si 
ogledali tudi arheološki muzej 
Brionov, kjer zbirka prikazuje 
razno orodje, posodo in orožje 
celo iz 17. stol. pred našim štet
jem in vse naprej do zasedbe 
Rimljanov do 5. stol. našega šte-

Podnart — V okviru mese
ca varstva pred požarom je 
bila v soboto, 26. 10. v LIP 
Bled, — TO Podnart vaja In
dustrijskega gasilskega dru
štva, katere so se udeležili 
tudi pripadniki civilne zašči
te krajevne skupnosti Pod
nart. Gasilci so v nekaj mi-

1 . moštvenega šahovskega 
turnirja, ki se je odvijal dne 26. 
oktobra 1985 v Slovenj Gradcu v 
organizaciji tamkajšnje DO 
SLOVENIJALES -  TOVARNA 
MERIL, se je udeležilo 19 ekip.

Za našo DO so nastopili: 
ŽELEZNIKAR Anton -  L de

ska
DOLENC Matjaž — 2. deska 
LARISI Robert — 3. deska in 
HORVAT Anton — 4. deska

Po posameznih deskah so toč
ke osvojili Železnikar Anton: 
11,5; Dolenc Matjaž: 9,5; Larisi 
Robert 4,0; in Horvat Anton: 8  
točk

V skupni uvrstitvi je zmagala 
DO Papirnica Količevo z 59,5 to
čkami pred ekipo STOL Kam
nik z 59 točkami in LESNO Slo
venj Gradec s 57,5 točkami. 
Predstavniki LIP-a so s 33 osvo
jenimi točkami osvojili dobro 9. 
mesto, kar je glede na prisotno 
konkurenco uspeh in vzpodbuda 
za nadaljnje delo ljubiteljev ša
ha. V zvezi s tem naj omenim, 
da bomo v letošnjem letu orga
nizirali prvenstvo LIP-a v šahu, 
katero se bo odvijalo predvido
ma v mesecu decembru.

Mirko RAKUŠ

Na obisku v tovarni Novoles



Raziskovali smo jamo Savica
Človek je že po naravi radoveden, zanima ga vse, kar je 

skritega, neraziskanega. Podaja se v vesolje in globoko pod 
morsko gladino. Raziskuje neprehodne terene in podzemelj
ske jame. Verjetno nas je prav ta, že tisočletja znan občutek, 
vodil k odločitvi, da se odpravimo raziskovat jamo pri slapu 
Savica. Pobudo za to raziskovalno akcijo je dal Janez Pikon, 
pri pripravi opreme so mu pomagali še Stanko Hodnik, Viki 
Mencinger in Anton Murovec.

Z avtom smo vso potrebno 
opremo pripeljali do parki
rišča pri restavraciji Savica, 
nato pa smo si jo oprtali na 
rame in se zagrizli v pot, ka
tera vodi na Komarčo. Po 
približno dvajsetih minutah 
hoje se pot odcepi na levo in 
nas pripelje do vhoda v votli
no. Zaradi dolgotrajne suše 
je bilo korito popolnoma su
ho in smo tako lahko skoraj 
brez problemov sestopili do 
vhoda v jamo. Prav tako kot 
je lepa in veličastna podoba 
slapa, je zanimiva tudi skri
ta pot vode, preden najde pot 
v prelomljeni apneničasti 
skladovnici iz podzemlja. 
Opremo smo zložili pri vhodu 
v votlino, od koder je možno 
peš priti kakih 100 m do pr
vega jezera.

Samo jamo so že večkrat 
raziskovali, leta 1949 so spo
znali še približno 100 m ne
vidnega toka Savice nad ust
jem slapa. Ivan Rakovec je 
opisal: Slap Savica spada 
med najveličastnejše slapo
ve, ki je posebno lep primer 
dvojnega slapa. Njena voda 
prihaja iz doline Triglavskih 
jezer in je v zvezi s Sedmimi 
jezeri. Po tej dolini, ki je da
nes skoraj suha, je v spod
njem pliocenu pred kakimi 
6 milijoni let tekla Bohinj
ska Sava. Ko so se ob koncu 
spodnjega pliocena pričele 
Julijske Alpe dvigati, so za
čele vode izginjati v razpoka
ni apnenec v globino. V sred
njem in zgornjem pliocenu 
se je na planotah in tudi dru

god razvil kras z značilnimi 
kraškimi vrtačami, škraplja
mi in žlebičjem. V pleisto- 
censki dobi so ledeniki to 
kraško pokrajino preobliko
vali. V poglobljeni dolini Tri
glavskih jezer so pustili na 
več mestih čelne morene. 
Morenski nasipi zadržujejo

vodo, ki se je ohranila na po
vršju zaradi nepropustnih 
lapornatih skladov. Vsa jeze
ra so v zvezi s podzemeljsko 
tekočo vodo. Voda izvira na 
dnu jezer ali v bližini. V Čr
nem jezeru voda izgine pod 
zemljo in pride pri slapu Sa
vica na površje. Voda ima 
približno pol km dolgo pot in 
nad 500 m padca. Od te pod
zemske poti je doslej razi

skanih samo 100 m, kar je iz
vršil ing. Marko Breznik 
marca 1949. leta skupno z 
geometrom Mihom Žbontar- 
jem in tehnikom Petrom 
Strandom. Iz odprtine, iz ka
tere prihaja Savica, je nekaj 
nad 100 m dolg rov, ki se po
lagoma vzpenja. Prelomna 
ploskev je nagnjena pod ko
tom 45° proti jugu, medtem 
ko vise apnenčevi skladi pod 
kotom 30° proti severozaho
du.

Pri vstopu v rov je 4 m vi
sok prag, kakih 100 m od 
vhoda leži 40 m dolgo in 4 m 
globoko jezero. Preko tega

jezera smo se prevažali z 
majhnimi gumijastimi čol
nički, kajti jezero je zelo oz
ko in kaj drugega za trans
port ne pride v poštev. Na 
enak način smo prepeljali 
tudi opremo. Po nekaj me
trih se pokaže drugo jezero, 
ki je dolgo 5 m. Za njim se 
dviga 3 m visok prag, ki je iz 
prav tako nagrmadenega 
skalovja. Pri tem drugem je-

Vhod v jamo Savica

Razlike, ki smo jih ugotovili ob vstopu v izvir glede na opis iz leta 1949, naveden v knjigi Slapovi v 
Sloveniji, so naslednje:

Prvo največje jezero (3) je ostalo v prvotni obliki, morda je dolžina malo drugačna kot pa na prvi 
skici, vse pa je odvisno od nivoja vode glede na sušno obdobje. Na sredini tega jezera je velika skala, ka
tera je morda padla s stropa rova ali pa jo je voda zvalila tja. To jezero je globoko okrog 4 m, ravno toli
ko, da je nivo malo višji od skale in smo se ob povratku vanjo zadevali s čolni, ker je bila vidljivost zara
di dolžine jezera malo slabša.

Med velikim (3) in drugim (2) jezerom je nagrmadenih veliko skal in je dolžina med njima daljša, 
zato pa je tu vmes, kjer je prej bilo jezero, ostal samo odtok, ki teče na mali slap. Ta voda se zunaj izvira 
precej sliši in to je eden od glavnih vzrokov, da smo se odpravili v izvir. Voda vanj dobesedno vleče, ker 
pa ni dovolj vode, vleče tudi zrak, kar pa povzroča glasne šume.

Na sredini jezera (2), katero je po naših ocenah dolgo kakih 15 metrov in je daljše kot ga opisuje 
ing. Breznik, je velika skala, katera nam je služila za lažji prevoz s čolni, kajti to jezero ni tako globoko 
in smo zato dostikrat nasedli.

Po poti do zadnjega jezera (1) naletimo na zelo zanimiv izvir, ki izvira iz desne strani in prečka ja
mo v dolžini kakih 5 metrov in spet izgine pod skalami malo pred jezerom (2). To je bila edina tekoča 
voda, ki pod skalami odteče v jezero (2) in na mali slap. Dobro je bil viden tudi močan tok vode v tem 
jezeru, saj sploh ni bilo treba veslati. Ob povratku je čoln sam drsel proti nasprotni obali.

Izredno lep pogled pa je na jezero (1) na koncu jame, ki je zelo mirno in globoko. Velikost jezera 
ocenjujemo na 4 m x 3 m. V desnem kotu je dobro viden vodni sifon, katerega širina znaša približno 
1 m X 1,5 m. Ob hudih nalivih pride tu do močnega dotoka, ki se naprej po jami izliva kot slap Savica.

Širina je v vsej svoji dolžini različna, najožja je na mestu, kjer stoji veliko jezero (3) do najširšega 
dela, ki je nekje proti koncu jame.

To naj bi bili vtisi, ki smo jih opazili in primerjali med tistimi, ki jih je opazil ing. Breznik in mi. Od 
takrat pa do danes je preteklo dobrih 36 let.

zercu je lepo vidno, kako vo
da pronica v globino, ob
enem pa se sliši bučanje ma
lega slapa globoko v notra
njosti. Ko smo preplezali čez 
ta prag, smo zaslišali žubore
nje potočka, kateri izvira iz
pod skalovja in na drugi 
strani izginja v notranjosti. 
V knjigi je to navedeno ka
kor tretje jezerce, čeprav 
greš lahko preko njega brez 
problemov peš. Po prehoje
nih približno 50 m od druge
ga jezera pridemo do konca 
rova, ki je zaprt z obokom, 
oprtim na obe prelomni plos
kvi in pod katerim se nahaja 
četrto jezero. Na koncu rova 
je v jezeru lepo viden sifon, 
skozi katerega voda prihaja 
v to jezero. Na koncu rova 
smo naredili par spominskih 
posnetkov in na obeh pritrdi
li bakreno ploščo z datumom 
29. okt. 1985 in z imeni vseh 
sodelujočih v akciji.

Savica prihaja ob normal
ni vodi na dan v višini 836 m.

V velikem slapu, ki pada 
71 m globoko v tolmun ter v 
višini 790 m kot mali slap, ki 
je 46 m nižji od velikega in 
ima le 25 m padca. Ob nizki 
vodi usahne veliki slap, kar 
se zgodi vsako zimo, usahnil 
pa je tudi jeseni leta 1948.

Nazaj smo se vračali na 
enak način. Pri prevažanju s 
čolnički smo seveda morali 
biti pazljivi, saj položaj v čol
nu daje izredno nestabilen 
občutek, tako da smo več ali 
manj vsi prišli iz rova mokri, 
nekateri bolj drugi manj in 
smo samo na brzino spakira- 
li opremo, si jo oprtali na ra
me in se odpravili v dolino. 
Brez odgovarjajočih pripo
močkov bi težko dosegli cilj, 
zato se zahvaljujem GD Stu- 
dor in IGD Tomaž GOdec, ki 
sta posodila opremo, da smo 
lahko izvedli zamišljeno ak
cijo.

Rakuš

Občinsko sindikalno 
prvenstvo v namiznem tenisu
Prvo mesto za žensko ekipo 

LIP-a
Občinskega sindikalnega pr

venstva v namiznem tenisu za 
leto 1985, ki se je odvijalo 26. ok
tobra v prostorih osnovne šole v 
Radovljici, se je udeležilo tudi 15 
predstavnikov naše DO.

Ženska vrsta je slavila zmago 
v ekipni konkurenci, dočim so 
moški osvojili 8 . mesto. Skupno 
3. mesto je za LIP seveda uspeh, 
kajti ta športna zvrst pri nas ni 
tako razvita in se z njo ukvarja
jo bolj ali manj posamično.

REZULTATI:
Ženske do 30 let
1. Svetina Irena, Murka Les

ce, 2. Tavčar Kati, Veriga Lesce, 
3. Habjan Darinka, KT Podnart,
5. Rajbar Marija, LIP Bled, 13. 
Sinkovič Janja, LIP Bled.

Ženske nad 30 let
1. Urh Marija, Almira Rado

vljica, 2. Grandič Milena, Žito 
Lesce, 3. Šifrer Ana, LIP Bled, 5. 
Kaiser Jasna, LIP Bled, 6 . Cer
kovnik Polona, LIP Bled, 10. 
Urankar Marija, LIP Bled.

Ženske ekipno
1. LIP Bled — 41 točk, 2. Veri

ga Lesce — 30 točk, 3 .-4 . Almi
ra Radovljica — 20 točk

Sodelovale so predstavnice iz 
10 DO.

Moški do 27 let
1. Kralj Janez, Obrtno združe

nje, 2. Bernik Gorazd, PTT Ra
dovljica, 3. Kopač Srečo, Veriga 
Lesce, 8 . Strgar Matija, LIP 
Bled, 12. Štros Franci, LIP Bled,
24. Polajnar Andrej, LIP Bled.

Moški od 27 do 40 let
1. Vida Srečko, Almira Rado

vljica, 2. Potočnik Miro, Elan 
Begunje, 3. Praprotnik Filip, 
Elan Begunje, 7. Malej Janez, 
LIP Bled, 24. Zalokar Zdravko, 
LIP Bled, 37. Knaflič Marjan, 
LIP Bled.

Moški nad 40 let
1. Urh Jože, Elan Begunje 2. 

Kunstelj Štefan, GG Bled, 3. Bi
ček Jože, Obrtno združenje, 12. 
Repe Jakob, LIP Bled, 13. Roz
man Anton, LIP Bled, 21. Muro
vec Anton, LIP Bled.

Moški ekipno
1. Elan Begunje — 74 točk, 2. 

Veriga Lesce — 62 točk, 3. Obrt
no združenje — 50 točk, 8 . LIP 
Bled — 16 točk

Nastopili so predstavniki iz 16 
DO.

Ekipno skupaj
1. Veriga Lesce — 92 točk, 2. 

Elan Begunje — 83 točk, 3. LIP 
Bled — 57 točk, 4. GG Bled — 45 
točk, 5. Almira Radovljica — 41 
točk, 6 . PTT Radovljica — 33 
točk, 7. Vezenine Bled — 22 
točk, 8 . Žito Lesce — 17 točk, 9. 
Kemična tovarna Podnart — 15 
točk.

Nastopilo je 120 tekmovalcev 
iz 26 OOZS.

Rakuš

Pikon



R E Z U L T A T I S I N D IK A L N E G A  
P R V E N S T V A  L IP  V  K E G L J A N J U  

(3 . X I .  1985)

Na nogometni tekmi SUHI — DEBELI, ki je bila na igrišču 
NK v Boh. Bistrici so po neodločenem rezultatu 2:2 SUHI 
premagali nasprotnike z rezultatom 8:7 (bile so enajst
metrovke)

90 let Planinskega društva 
Radovljica

MOŠKI do 40 let
1. DOLENC Matjaž, Reči

ca 225 kegljev, 2. KOTNIK 
Franc, Rečica 221 kegljev, 3. 
HORVAT Anton, Rečica 196 
kegljev, 4. ODAR Franc, 
FILBO 187 kegljev, 5. HI- 
KEL Bruno, Rečica 186 ke
gljev, 6. ROZMAN Darko, 
FILBO 185 kegljev, 7. STA
RE Miro, Rečica 182 kegljev,
8. ODAR Jože, FILBO 176 
kegljev, 9. RAVNIK Jure, 
Podnart 175 kegljev, 10. 
FERJAN Martin, Rečica 173 
kegljev, 11. KORDEŽ Ma
tevž, Podnart 172 kegljev, 12. 
KITIČ Zdravko, FILBO 170 
kegljev, 13. ODAR Jure, FIL
BO 170 kegljev, 14. ČERNE 
Alojz, Rečica 168 kegljev, 15. 
OBLAK Alojz, Tomaž Godec 
165 kegljev, 16. ZUPANC 
Janko, FILBO 163 kegljev,
17. ROZMAN Janez, FILBO 
162 kegljev, 18. PIKON Dra
go, Tomaž Godec 161 ke
gljev, 19. ČUFAR Franc, 
Podnart 158 kegljev, 20. KO
VAČIČ Tadei, FILBO 157 ke
gljev, 21. STROS Franci, 
FILBO 156 kegljev, 22. RAV
NIK Zdravko, Tomaž Godec 
155 kegljev, 23. RAKUŠ Mir
ko, DSSS 155 kegljev, 24. 
GAŠPER Karel, FILBO 151 
kegljev, 25. DEŽMAN Mat
jaž, Rečica 151 kegljev, 26. 
JURMAN Gabrijel, Rečica 
144 kegljev, 27. TOPOLO- 
VŠEK Franc, Podnart 143 
kegljev, 28. LIČAR Alojz, 
Podnart 141 kegljev, 29,—30. 
VARL Gorazd, Podnart 137 
kegljev, 29.-30. VALANT 
Brane, Podnart 137 kegljev,
31. BOLE Anton, Podnart 
133 kegljev, 32. SAJEVIC Iz
tok, Podnart 132 kegljev, 33. 
ZALOKAR Zdravko, DSSS 
128 kegljev, 34. KUNČIČ To- 
maži Podnart 122 kegljev, 35. 
MAČEK Peter, Podnart 114 
kegljev, 36. ŠIPKA Aleksan
der, Podnart 113 kegljev, 37. 
RAVNIK Marko, Podnart 75 
kegljev.

MOŠKI nad 40 let:
1. JUSTIN Janko, Rečica 

219 kegljev, 2. TROJAR Sre
čo, Tomaž Godec 189 ke
gljev, 3. ROZMAN Anton, 
FILBO 157 kegljev.

ŽENSKE:
1. LEBAR Meta, Rečica 

168 kegljev, 2. ŠIFRER Ana, 
DSSS 165 kegljev, 3. ŽVO-

Sindikalna organizacija TO 
FILBO je organizirala turnir v 
malem nogometu za DO LIP 
BLED.

Turnir je bil prvič organiziran 
leta 1983. Prehodni pokal je ta
krat osvojila TO TOMAŽ GO
DEC. V letu 1984 turnirja ni bilo.

Tudi letos so se za turnir pri
javile samo tri ekipe. Ob tem se 
človek lahko zamisli in vpraša, 
kaj je vzrok, da je tako majhna 
udeležba in to ne samo na tem 
turnirju, ampak na vseh špor
tnih srečanjih. Kaj delajo mla
di? Saj je vendar okoli 300 mla
dih.

Na tem mestu bi pozval vse 
športne referente in vodstvene 
kadre po tozdih, da resneje pri
stopijo k delu in omogočijo čim 
večjemu številu zaposlenih ude
ležbo na športnih srečanjih in 
zainteresirajo ljudi za športno 
dejavnost. Končno je to tudi del 
krepitve medsebojnih odnosov 
in fizične kondicije, kar pomeni 
manj bolniške odsotnosti, boljšo 
delovno sposobnost in medse
bojno razumevanje.

KELJ Branka, Tomaž Godec 
157 kegljev, 4. RAJBAR Ma
rija, Rečica 151 kegljev, 5. 
CERKOVNIK Polona, DSSS 
145 kegljev, 6. SINKOVIČ 
Janja, DSSS 135 kegljev, 7. 
RAKUŠ Jelka, Tomaž Godec 
135 kegljev, 8. RAKOVEC 
Branka, Podnart 129 kegljev,
9. RISTIČ Albina, Tomaž Go
dec 118 kegljev, 10. ZUPAN 
Lidija, Podnart 97 kegljev,
11. URBANČ Pavla, Podnart 
96 kegljev, 12. PREVEC 
Ivanka, Podnart 70 kegljev.

EKIPNO:
kegljev

1. TOZD Rečica 1229
2. TOZD Filbo 1051
3. TOZD Tomaž Godec 962
4. TOZD Podnart 926
5. DSSS 728

Sindikalno prvenstvo Li- 
p-a je potekalo na kegljišču 
hotela Jelovica na Bledu in 
se ga je udeležilo 52 zaposle
nih iz vseh TO, razen iz TO 
Mojstrana. Nasploh je opazi
ti določeno mrtvilo v sindi
kalni športni rekreaciji v TO 
Mojstrana, odkar je delo 
športnega referenta prevzel 
drug človek. S tem v zvezi se 
obračam na predsednika sin
dikata, da uredi rekreativno 
dejavnost v TO Mojstrana. 
Pohvalna pa je prisotnost 
članov iz TO Podnart, saj so 
se zelo številno udeležili sin
dikalnega prvenstva.

Doseženi rezultati so zado
voljivi predvsem v moški 
konkurenci in so nam lahko 
v spodbudo pred bližajočim 
se občinskim sindikalnim pr
venstvom v kegljanju, ki se 
bo odvijalo v novembru na 
kegljišču hotela Jelovice na 
Bledu. Vsi nastojoči na na
šem prvenstvu so prijavljeni 
tudi za občinsko sindikalno 
prvenstvo.

Rakuš

Tako bi še enkrat opozoril vse 
OOZS, da pred volitvami preve
rijo, če so tudi za športno dejav
nost izbrali prave ljudi, ki bodo 
znali organizirati in pridobivati 
ljudi za športna srečanja in raz
vedrilo.

IZID TURNIRJA:
FILBO : TOMAŽ GODEC 3:1
FILBO : DSSS 4:0
DSSS : TOMAŽ GODEC 1:0

VRSTNI RED:
1. TO FILBO
2. DSSS
3. TO TOMAŽ GODEC

O. S.

V avli radovljiške osnovne šo
le so 18. oktobra svečano poča
stili 90-letnico ustanovitve Pla
ninskega društva Radovljica, so
časno pa tudi 2 0 -letnico postaje 
gorske reševalne službe Radov-

V svojem 25-letnem obstoju 
bržčas Delavska univerza Rado
vljica nikoli ni bila soočena s 
težjimi problemi kot zdaj, ko je 
dokončno verificirana v skladu z 
zakonom o usmerjenem izobra
ževanju. Z uvedbo usmerjenega 
izobraževanja se je namreč ta 
dejavnost bistveno zmanjšala, 
kar je seveda vplivalo tudi na 
zmanjšanje prihodka, s tem pa 
tudi na izredno nizke osebne do
hodke zaposlenih. Še leta 1979 
je bilo na DU v Radovljici zapo
slenih 1 2  delavcev, letos pa jih je 
le še 7, od teh 4 strokovni.

Da bo podoba bolj jasna, naj 
govorijo podatki. V šolskem letu 
1979/80, pred uvedbo usmerjene
ga izobraževanja se je v 16 od
delkih izobraževalo v oblikah 
srednjega šolstva 428 slušate
ljev. V šolskem letu 1984/85 pa 
je bilo le še 35 slušateljev. Osno
vno šolo za odrasle je pred uved
bo usmerjenega izobraževanja 
obiskovalo 128, lani pa le še 30 
slušateljev.

Na področju funkcionalnega 
izobraževanja, ki je predvsem 
zanimivo za delavce iz OZD ni 
sicer takšnega razkoraka v šte
vilu kot drugod, a je vendarle 
potrebno opozoriti na očitno za
postavljanje te zvrsti usposa
bljanja. Izrazitejše je upadanje 
števila udeležencev na področju 
idejnopolitičnega izobraževanja, 
kar gre tudi na dušo DPO, ki naj 
bi kadrovale slušatelje za te 
oblike. Zaradi vse večjih potreb 
občanov za znanjem tujih jezi
kov ni sicer bistvenega pada šte
vila slušateljev na jezikovnih te
čajih, vendar pa jim ni mogoče 
zaračunavati ekonomske cene 
stroškov, ker bi bil odziv zagoto
vo manjši. Kupna moč nenehno 
pada, zavoljo tega so tudi mož
nosti osebnega prispevka v de
narju vedno manjše. Za primer
javo navajamo podatek, da so 
slušatelji v letu 1982 prispevali k 
celotnim stroškom izobraževa
nja še 29,7 % denarja, v letu 1983 
le še 25,8 %, nato leta 1984 
20,14 % in letos komaj še 8,85 % 
sredstev celotnih stroškov izo
braževanja. S svobodno menja
vo dela preko izobraževalne 
skupnosti občine Radovljica je 
Delavska univerza ustvarila od 
celotnih stroškov 43, %, 2 % v le
tu 1982, 47,5 v letu 1983, lani 
51,05 % in letos po planu 60 %.

Razen s prihodkom iz svobod
ne menjave dela občinske izo-

ljica ter 1 0 -letnico pobratenja s 
PD Ravna gora iz Varaždina.

Ob razmeroma velikem števi
lu udeležencev proslave velja 
poudariti, da je bil navzoč tudi 
častni predsednik PD Slovenije

braževalne skupnosti ni mogoče 
valorizirati sredstev za osebne 
dohodke delavcev zaposlenih na 
delavski univerzi, kar pa je ob

Osnovna šola Stane Žagar 
Lipnica ima poleg matične 
šole v Lipnici še zunanjo 
enoto od 1. do 4. razreda na 
Ovsišah pri Podnartu. Mati
čna šola Lipnica ima letos 
279 učencev in zunanja eno
ta 59 učencev, skupaj 338 
učencev, in sicer 154 dečkov 
in 184 deklic.

V šoli so tudi letos izdelali 
obsežen načrt življenja in 
dela za šolsko leto 
1985—1986, in sicer na podla
gi rezultatov preteklega leta 
sklepov učiteljskega zbora, 
pionirske konference učen
cev in roditeljskega sestan
ka.

Šola je poslala predlog na
črta v razpravo krajevnim 
skupnostim, DPO, društvom 
in OZD šolskega okoliša s 
priporočilom, da sporočijo

Letošnje plakete Staneta Ža
garja, najvišjega priznanja Izo
braževalne skupnosti občine Ra
dovljica, so na slavnosti ob dne
vu prosvetnih delavcev na Bledu 
podelili: Petru Nuku z Bleda, 
Mari Troj ar iz Gorij , Vidi Stare 
iz Bohinjske Bistrice, Egidiju

Konec oktobra so v Varaždinu 
imeli osrednjo proslavo krvoda
jalstva SR Hrvaške, ki so jo za
upali organizaciji občinskega 
odbora Rdečega križa Varaždin, 
s katerim že vrsto let tesno so-

dr. Potočnik, poleg njega pa se
danji predsednik Banovec, pred
stavnik pobratenega PD Ravna 
gora ter predstavniki DPO, 
skupščine občine in PD iz sosed
njih občin.

Zaslužnim planincem so na 
proslavi podelili posebna prizna
nja in plakete PZS in PD Radov
ljica. Za lep kulturni program pa 
so poskrbeli člani moškega okte
ta KUD Zasip pod vodstvom Ja
neza Boleta, Harmonikarski or
kester glasbene šole pod vod
stvom Jožeta Ažmana ter recita
torji Linhartovega odra KUD 
Radovljica.

Vsi udeleženci so prejeli znač
ko PD Radovljica in brošuro 
GRS Radovljica 1965-1985. 
Njeno izdajo so omogočili skup
ščina občine Radovljica, LIP 
Bled, Veriga Lesce in Turistično 
društvo Bled.

nenehno naraščajoči inflaciji iz
redno neugodno. Neto OD je na 
delavski univerzi znašal na de
lavca z visoko izobrazbo v sep
tembru 54.000 din. Še hujši so 
problemi prostorov, ki spričo po
gojev v radovljiški graščini že 
nekaj časa pomenijo največjo 
oviro za njeno dejavnost.

deluje občinska organizacija RK 
Radovljica, s katero so se pred 
leti pobratili. Proslave se je ude
ležila štiričlanska delagacija RK 
iz Radovljice.

Turnir v malem nogometu

Nezavidljiv položaj Delavske 
univerze Radovljica

Načrt življenja in dela šole

Žagarjeve plakete 
zaslužnim šolnikom

Radovljičani na proslavi 
krvodajalstva v Varaždinu

šoli morebitne pripombe in 
dopolnilne predloge. V načr
tu so opisani smotri šole, or
ganizacija osnovne šole, od
delki in učenci, delavci šole, 
šolski koledar, ritem pouka, 
predmetnik-opis celodnev
nih aktivnosti, urnik, kultur
ni koledar, strokovne ek
skurzije, šola v naravi, pre
hrana, športni in obrambni 
dnevi, šolska knjižnica, SLO 
in DS, interesne dejavnosti, 
razredne skupnosti, urnik za 
uporabo telovadnice, načrt 
varnih poti v šolo, vzgojno- 
izobraževalno delo, poklicno 
usmerjanje, strokovni akti
vi, ohranjanje tradicij NOB 
itd. Na zaključku je opisano 
povezovanje šole z dejavniki 
v šolskem okolišu.

Ciril Rozman

Gašperšiču iz Glasbene šole Ra
dovljica in Zlatku Kavčiču iz 
Lesc. Plaketo pa so letos podelili 
tudi Zavodu Matevža Langusa iz 
Kamne gorice in skupaj 
Turističnemu društvu in kraje
vni skupnosti Lesce.



Zanimivosti iz bohinjskega
kota

N a vasi
Kadar govorimo o Bohi

nju, si predstavljamo vasi in 
naselja, katere se začenjajo 
že od Soteske dalje v Zgornji 
in Spodnji bohinjski dolini. 
Po številu jih je 22, in sicer: 
Bitnje, Bohinjska Bistrica, 
Bohinjska Češnjica, Brod, 
Goreljek, Gorjuše, Jereka, 
Kamnje, Koprivnik, Lepen- 
ce, Nemški rovt, Nomenj, 
Podjelje, Polje, Ravne, Rib- 
čev Laz, Savica, Srednja vas, 
Stara Fužina, Studor, Ukanc 
in Žlan.

Bohinjska Bistrica je go
spodarsko, družbeno in 
upravno središče bohinjske
ga kota. Tu živi 1430 prebi
valcev. Tu imajo sedež: KS, 
Krajevni urad, zdravstveni 
dom, pošta, osemletna osno
vna šola in železniška posta
ja. Najvažnejše TO so GG 
Boh. Bistrica, LIP Bled, TO 
Tomaž Godec in Filbo. Bo
hinjska Bistrica je bila sedež 
občine do leta 1958, po tem 
letu so posebej ločili občino v 
Srednji vasi. V letu 1962 in 
vse do danes sta v teh dveh 
krajih le krajevna urada, vse 
zadeve so se prenesle na ob
čino Radovljico. Z razvojem 
industrije se je tudi povečala 
stanovanjska gradnja, na
stali so gostinski objekti. V 
spomin na NOB in bohinj
skega prvoborca Joža Ažma
na pa so postavili družbeni 
dom, ki nosi njegovo ime. 
Del Bistrice je kmečki, ki pa 
v zadnjih letih kaže preno
vljeno zunanjo podobo. Na 
nekdanje fužine nas spomi
nja Zoisova graščina, zani
miva po klasicistični arhi
tekturi z vogalnimi stolpi. 
Nekdaj je bila tod uprava fu
žin, katere so lastniki v letu 
1868 opustili in jih prodali 
Kranjski industrijski družbi. 
Danes je tod počitniški dom 
lesarskih delavcev iz Ribni
ce. V Bohinjski Bistrici je tu

di temeljna organizacija DO 
Almira. Osnovno šolo so 
zgradili pred petnajstimi le
ti, za katero ima največ za
slug Franc Fister. Ob robu 
Bistrice ima dominanten po
ložaj farna cerkev sv. Niko
laja, kjer je sedež bohinjske 
župnije. Prvotna cerkev je 
bila zelo majhna. Janez Me
sar (1864—1894) — župnik 
pa je bil zelo podjeten mož, 
ki je zbral toliko denarja, da 
so leta 1884 dogradili cerkev 
v renesančnem slogu. Zgodi
la pa se je tudi nesreča. Med 
gradnjo cerkve se je zrušil 
zvonik in pokopal 9 ljudi pod 
sabo.

V Bohinjski Bistrici si je 
vredno ogledati nekatere iz
virne kmečke hiše. Hišna 
številka 34 ima značilne lese
ne hodnike, kovinska polkna 
in kovane mreže. Hiša s št. 
24 je zidano enonadstropno 
poslopje iz 18. stoletja s por
talom iz leta 1781. Na števil
ki 43 pa opazimo streho — 
štirikapnico.

Skozi desetletja pa so Bo
hinjce pestile razne težave 
in nadloge, posebno v zad
njih osemdesetih letih. Pisa
li smo že o požaru fužin. Ve
liko požarov je bilo v letu 
1902. Naslednjega leta je 
razsajala bolezen — tifus. 
Potres je pustošil v letu 1904, 
toda škode ni bilo veliko.

1922. leta pa je Bohinjsko 
Bistrico doletel velik požar. 
Bilo je poleti — 15. julija, v 
sušnem obdobju. Veter je 
vlekel proti kolodvoru, ra
znašal ogenj in živina je tuli
la. Na pomoč so priskočili 
gasilci z Bleda, Bohinjske 
Bele in Lesc. Tedaj je bila 
škoda velika, pogorelo je 29 
hiš z gospodarskimi poslopji. 
Škodo si je ogledal celo kralj 
Aleksander, ki je v tistih 
dneh letoval na Bledu. Usta
novili so odbor za pomoč in 
zbrali več kot milijon kron in 
1000 m3 lesa. Ljudje so zgra

dili nova domovanja, toda 
gozdovi so bili precej izseka
ni. Kako pa komunalne ure
ditve skozi vasi? V letu 1902 
so Bohinjci prošnjo naslovili 
na deželni odbor. Bohinjska 
Bistrica ima svoj vodovod, 
za Ribčev Laz in Staro Fuži
no so postavili veliko zajetje. 
Ob koncu leta 1917 so posta
vili nekaj motorjev za proiz
vajanje elektrike, tako so jo 
dobile tudi posamezne hiše 
poleg skladišč prehrane in 
municije ob kolodvoru. Vesel 
dogodek za Bohinjce pa je 
bil leta 1920, ko je sredi sep
tembra začela obratovati 
elektrarna v Ukancu ob Sa
vici.

Iz Bohinjske Bistrice nas 
proti Jelovici pot pripelje do 
vasi Nemški rovt. Ta vas je 
bila prvotno rudarska nasel
bina. Tu so številne hiše s 
kmečko arhitekturo, sem ni
so segli sodobni gradbeni na-

Če se ozremo v preteklost, 
deset let nazaj, v čas, ko so 
se v Bohinju odločali za 
gradnjo nove šole, smo pri
ča, da so se po preudarku 
Bohinjci odločili, da bodo to 
novo hišo zgradili s samopri
spevkom. Ze ob začetku 
gradnje, še bolj pa ob dogra
ditvi so vsevprek premišlje
vali, kako naj bi se imenova
la ta nova hiša, ta hiša uče
nosti. Mišljenja so bila delje
na: Preudarni možje so kon
čno le odločili, naj se nova 
osnovna šola imenuje po na
šem pisatelju doma z Brda, 
dr. Janezu Mencingerju, ki 
je napisal sloviti roman Mo
ja hojana Triglav in z njim 
uvrstil Bohinjce in Bohinj 
med kulturno slovensko sre
njo. Ta pomembna odločitev 
ni utrdila samo pisateljeve
ga imena kot domačina, am
pak je dala tej hiši ime, ki bo 
v bodoče, gledano v prete
klost iz retrospektive, pred
stavljala spomenik, kjer so 
sprejemali, sprejemajo in 
bodo sprejemali mladi Bo
hinjci prve besede učenosti.

V nadaljevanju razmiš
ljanj o kulturnem prebuja
nju Bohinjcev iz preteklosti 
v sedanjost se bo moral rodi
ti spet en talent in to pred
vsem literarni, da bo uveko- 
večil bohinjskega MARTI
NA KRPANA iz Koprivnika.

Še bolj kot to pa je po
membno, da intelektualci 
Bohinja opozarjajo na dogo
dek, ko naj bi čimbolj dostoj
no proslavili in počastili 
50-letnico smrti tragično pre
minulega bohinjskega sli
karja Valentina Hodnika.

Društvo Alpalik iz Boh. Bi
strice je letošnje leto spo
mladi začelo kulturno akcijo. 
Delovnim organizacijam je 
poslalo prošnje za dodelitev 
finančnih sredstev za uredi
tev kataloga kot zelo po
membnega zgodovinskega 
dokumenta iz obdobja 50 let 
nazaj. Med prvimi, ki sta to 
pobudo podprla, sta bila LIP 
Bled in GG Bled. Tema so 
sledili še: Poslovna turistična 
skupnost Bled, Vezenine 
Bled, Gorenjski muzej 
Kranj, Krajevna skupnost 
Stara Fužina in Gradbeno 
podjetje Bohinj in tudi nekaj 
obrtnikov iz Bohinja.

Spominski katalog bo ob
segal: tekst, črno-bele repro
dukcije umetnikovih najbolj
ših del — bohinjskih vršacev 
in fotografijo — njegov por
tret v takratni bohinjski no
ši.

črti. Na hiši s št. 5 si je vred
no ogledati portal iz 1887. le
ta in izvirna rezljana vrata. 
Podružnična cerkev sv. Aha
ca in Barbare spominja na 
nekdanjo rudarsko naselbi
no, gotskega stila iz leta 
1492, kasneje baročno pozi
dana z oboki. V tej cerkvi 
opazimo zanimivo podobo, ki 
predstavlja sv. Hemo Krško, 
ko se poslavlja od moža Vi
ljema. Le-ta se odpravlja na 
križarske vojne. Vredna 
ogleda je slika žalostne ma
tere božje.

Na terasi nad Bohinjsko 
Bistrico leži vasica Ravne. 
Znana je po tovorni poti, ki 
je vodila tod, tu je slovela 
škafarska obrt. Znamenite 
so zidane poslikane kašče, 
katere so še danes vidne na 
nekaterih hišah.

V Zgornji bohinjski dolini 
je več zanimivih vasi. Cesta 
za to dolino se odcepi pri Bit-

Tekst, ki odkriva nove živ- 
ljenjepisne podatke o umet
nikovem stremlj enju, hotenju, 
iskanju lastnega stila, je na
pisal Fedor Bevc iz Boh. Bi
strice. Moto tega sestavka 
je, da se skozi celotni življe
njepis vleče diagonala kot 
črna nit, ki obeležuje tri bo
lečine kot bistveno kompo
nento, ki je določala ton 
umetniškega ustvarjanja in 
življenjske eksistence.

Zal nam še do danes ni 
uspelo, da bi predstavili jav
nosti našega slikarja; slikar
ja, ki je ime Bohinja ponesel 
v svet in za javnost ustvaril 
okrog 300 umetniških del.

Tovrstna prireditev spada 
v dejanje, ki opredeljuje, 
obeležuje in predstavlja kul
turni turizem. Žal je še živa 
miselnost v Bohinju, da se 
turizem začne in neha pri 20 
let starih jogijih in jutranje 
zaspanem garniju. Ni še na
mreč zaživelo spoznanje, da 
poleg tega brez gledaliških, 
literarnih, likovnih in drugih 
podobnih prireditev ne bo

Aktualni problem, ki je v 
tem času dvignil v Bohinju 
največ prahu, je cesta za Bo
hinjskim jezerom. Jaz za to 
nisem vedela prej, dokler ni
sem gledala televizijskega 
dnevnika, ko so poročevalci 
med drugim omenili tudi to 
cesto. Šele tedaj sem postala 
bolj pozorna. Poslušala sem 
in zvedela, da so za jezerom 
preveč razširili cesto in da so 
pregloboko posegli v naravo.

O tem so tudi po radiu Je
senice veliko govorili. V Sta
ri Fužini je bila organizirana 
razprava, kjer so se menili, 
kako bi rešili ta problem. To
da niso se samo menili, am
pak so se tudi prepirali. Pre
pirali pa so se zato, ker so 
udeleženci, ki niso bili Bo
hinjci, trdili, kako si drznejo 
graditi preširoko cesto in to 
sredi bohinjskega raja. Se
veda ta cesta ni bila na novo 
grajena, ampak so jo le raz
širili. Ker so bili nad to potjo 
zaraščeni pašniki in jih je bi
lo treba očistiti, je bila po
trebna pot, po kateri bi lah
ko s traktorji odvažali les. Te 
pašnike so mislili očistiti že 
prej, pa nikoli ni bilo dovolj 
denarja. Res je, da je buldo
žer pri razširitvi poti pustil

njah. To je mali zaselek na 
levi strani Save Bohinjke. 
Tu je znano ilirsko grobišče 
iz 5. in 6. stoletja pred našim 
štetjem. Tod stoji najstarej
ša gotska cerkev Marijinega 
vnebovzetja. V glavnem ol
tarju je dragocen kip v lesu, 
ki predstavlja sedečo Mari
jo. Podoba slikarja Matije 
Waerla iz leta 1738 pa pred
stavlja žalostno mater božjo. 
Ta kraj slovi po sirarstvu v 
prejšnjem stoletju, po zadnji 
vojni pa so iz poslopja pre
uredili gasilski dom. Ne sme
mo pa prezreti domačina 
Franca Čudna — kolarja, ki 
slovi po izdelavi mlinskih ko
les. Franc jih je razstavil ozi
roma pripravil za muzeje: v 
Bistri, Godčev muzej in Kro
po.

Benedik Božo 
(se nadaljuje)

Bohinjcev?
razvoja turizma, ne bo tiste
ga, kar podaljšuje turizem 
tudi jeseni in pozimi. Za to 
pa se bodo morali zavzemati 
predvsem turistični delavci 
in družbenopolitične organi
zacije Bohinja.

Kulturna prireditev — 
spomin na Hodnika je bila 
načrtovana za letošnjo polet
no sezono, ker pa ideja ni bi
la uresničena, le-to predvide
vamo v naslednji sezoni. S 
predstavitvijo Hodnikovega 
kataloga bo društvo Alpalik 
dokazalo pomen kulturnega 
poslanstva, ki ga opravlja v 
Bohinju in v radovljiški obči
ni, s tem pa bi obeležilo tudi 
svoje desetletno delovanje.

Starejša partizanska ge
neracija, ki je začrtala pot 
delovanju, se bo v kratkem 
poslovila od tega torišča in 
prepustila dediščino mlajši 
generaciji, za kar bo pa ver
jetno preteklo še nekaj vode, 
da se bo le-ta pojavila na ob
zorju.

Akademski slikar
Albin Polajnar

za seboj hude rane, ki pa so 
jih delavci že zakrpali. Ali je 
bilo potrebno toliko prepi
rov? Ali je bilo potrebno, da 
so Bohinjce obtoževali na te
leviziji, v časopisih in na ra
diu? Po mojem mnenju to ni 
bilo potrebno. Zakaj je ravno 
Ljubljančan, ki je prej živel 
v Bohinju, začel to zadevo. 
Zato, ker misli, da bo Bohinj 
vedno tak, kot je sedaj in da 
se ne sme nič spremeniti, 
vsaj glede narave ne. Nihče 
pa ne pomisli, kakšne »dla
ke« puščajo za seboj nekate
ri, ki preživijo dopust v Bohi
nju.

Ta razširitev ceste je bila 
potrebna, kako pa bi druga
če odvažali les. Da je bila ce
sta preveč razširjena, so sto- 
ritelji sami priznali in tudi 
sami popravili, saj bo »cesta« 
prihodnje leto že ozelenela. 
To pa bi bili Bohinjci lahko 
uredili tudi sami. Tudi mi ve
mo, kaj je prav in kaj ni. Tu
di mi želimo, da bi narava 
ostala nedotaknjena ter da 
bi njeni ljubitelji uživali v 
njej in ne puščali za seboj 
grdih odpadkov, ki naravi 
prav nič ne pristajajo.

Smukavec Bernarda
8. a r. OŠ Boh. Bistrica

Smo za kulturno dediščino

Cesta za Bohinjskim 
jezerom



STANJE ZAPOSLENIH ZA MESEC OKTOBER 1985
delavcev pripravnikov

TO Tomaž Godec 429 2
TO Rečica 318 7
TO Mojstrana 87
TO Podnart 82 2
TO FILBO 106 2
TO Trgovina 26
DSSS 97 8

Skupaj: 1145 21

ZAPOSLILI SO SE
— v TO Tomaž Godec:
Stanko PEKOVEC, 1962 -  SS
— v TO Rečica:
Mirko RIMAHAZI, 1960 -  VS 
Slavko ZUPAN, 1964 -  Ks
— v TO Mojstrana:
Vladimir GRUDEN, 1951 -  SS
— v TO Podnart:
Jože ŽNIDARŠIČ, 1958 -  NK
— v DSSS:
Bojan VONČINA, 1965 -  SS 
Marija SODJA, 1967 -  SS

ODŠLI IZ DO:
— iz TO Rečica:
Branka PETKOVŠEK, NK — izjava delavca 
Igor POGAČNIK, NK — izjava delavca 
Rozi BOŠKOVSKI, NK — izjava delavca 
Damjana PFAJFAR, NK — izjava delavca
— iz TO Podnart:
Marija ZUPAN, PK — upokojitev
— iz DSSS:
Mirko RIMAHAZI, VS -  v TO Rečica 
Stanko PEKOVEC, SS — v TO Tomaž Godec

r Vsa sodobna gesla 
smo v javnost dali,

V a kdo bo prav obračal vesla,
XVV da varno bodo ti pristali.

Moč je le v slogi,
y>c

d *

zamere niso pot uspeha,
kot ne predpisi togi,
boljše delo le naj nas upeha. 
Vse bolj se gledamo postrani, 
naj navada taka bo bodoča, 
da bomo za udarce rabili dlani,

v____________________ naj to pri delu zdaj odloča. ^

( --------------------------------------------------------------------------N
S pestmi ali z besedo?
Sto ljudi — sto čudi. Ta moder ljudski rek pove, ko

liko različnih značajev je v ljudeh. Vsak nosi v sebi ne
kaj dobrega, a tudi zlega.

Vsak dan se v kolektivu med sodelavci ljudje skuša
jo zadržati in vzpostaviti tople človeške odnose na nor
malni stopnji. Toda vedno so bili in bodo nekateri, ki 
ne morejo skriti svojih brutalnih navad, podcenjeval
nih odnosov in grobega obnašanja. Drug drugemu re
čemo nepremišljene besede, ki morijo bolj kot orožje.
Ko so izgovorjene, je kesanje prepozno.

Ivan Cankar, naš najboljši dramatik in poznavalec 
človeške psihe je med drugim opisal ponižano mater. 
Predstavil jo je kot najčistejše bitje, humano in požrt
vovalno. »Ne na tem in ne na onem svetu se ne more 
odpustiti storjena krivica,« pravi pisatelj.

Prejšnji mesec smo zvedeli za fizične obračune 
med našimi delavci. Kje in kdaj se je to zgodilo, to ni 
toliko pomembno. Ostane pa žalostna senca ne glede 
na to, kdo in koliko je kriv in kaj so imeli delavci med 
seboj.

Niso se znali obvladati, bi morda kdo rekel. Toda če 
bi si vsakdo privoščil udarce, bi se kmalu potolkli med 
sabo. Vsekakor sta bila oktobrska dogodka temna ma
deža za našo delovno organizacijo, žalostna slika naših 
odnosov. Takšnih dogodkov si ne bi smeh dovoliti.

Fizični obračuni kažejo na pomanjkanje srčne kul
ture v ljudeh, ki niso še zreli za življenje v kolektivu in 
ne znajo reševati problemov na lep način. Morda bo 
kdo med bralci dejal, da je odraslemu težko pamet soli
ti. Dogodek bo šel v pozabo, članek pa bo ostal skrit v 
arhivu Glasila.

Moj namen je bil opozoriti vse delavce, da se v teh 
kriznih časih pogovarjamo na prijazen način, da pred
vsem delamo in ustvarjamo za boljši jutri. Pravi odno
si se gradijo na pametnih razgovorih. Spore so v sred
njem veku reševali z udarci. Pa se mimogrede vprašaj
mo: ah smo res ljudje kot živali, grobi in neotesani? Še 
žival ima rada življenje v sožitju! Oktobrska dogodka 
sta žal to pokazala.

Vesna
V----------------------------------------------------------------------------- --- --------------- J

Sprostitev
Pravimo, da nas vsakda

nje skrbi utrudijo, da se veli
kokrat znajdemo v razdra
žljivih in živčnih situacijah. 
Ne prepoznamo več sami se
be. Ne bo odveč nekaj drob
nih nasvetov, kako najti pot 
k sprostitvi in pomiritivi sa
mega sebe.

Napetost med duhom in 
telesom povzroči najrazli
čnejše telesne kronične bole
zni. Da se obvarujemo pred 
tem, moramo znati zdravo 
živeti. Zaman ne pravijo, da 
veliko gibanja po svežem 
zraku nikomur ne škodi. 
Preveč smo zaprti med ste
nami in tako nam ostane do
sti časa za razmišljanje. Naj
hujše od vsega pa je stanje, 
ko se smilimo samemu sebi 
in menimo, da smo največji 
trpini. »Jamramo« v družbi 
in okolica nas vse prej kot 
razume. Z bolečinami niko
gar ne razveselimo, ljudje so 
željni veselih novic ah zdra
vega govorjenja.

Tudi umetne hrane je vse 
preveč in pravo kmečko hra
no je težko dobiti. Zagrenje
nost povzročijo še drugi fak
torji in nenadoma se ne zna
mo več obvladovati. Sami se
bi smo napoti, težko živimo.

V naši delovni organizaciji 
imamo dosti možnosti za re
kreacijo, šport in razgibava
nje. Ugotavljamo, da se de
lavci premalo udejstvujejo 
in nimajo prave volje za 
zdrave aktivnosti.

Čas, v katerem živimo, je 
vse bolj napet, naše delo 
zahteva celega človeka in če 
se ne bomo sami reševali iz 
težkih situacij, bomo vedno 
bolj zagrenjeni in napeti.

Vesna

Pozabljene
obljube

Svoj čas smo pri nas 
direktorja imeli, bili 
smo ga na začetku 
tudi veseli. Modre ideje 
je imel, pa kaj, ko 
prehitro nam je ušel! 
Starejšim delavcem 
tako je dejal: sigurno 
ob strani bodem jim stal!
Še je pristavil: lažje 
delo bodo dobili, 
preden se bodo upokojili.
Zal na papirju so obljube 
ostale, fraze pa bodo 
morda nekoč resnica postale.

T O G O

Nič pravo 
ime

Ime mi je To-ne.
S svojim imenom nisem 
nič kaj zadovoljen. Kajti že 
samo ime nam pove, 
da To-ne, ono drugo ne in kaj 
vem katere vse tudi ne.
Dosti rajši bi bil »To-maš«, 
ono drugo ’maš, in kaj vem 
katere vse lahko imaš.
Še najrajši slišal bi pa 
na ime: Jo-že.

Togo

Glavni in odgovorni ured
nik: Peter Debelak, tehni
čni urednik: Nada Frelih, 
člani: Tone Koncilja, Ja
nez Stare, Franc Globo
čnik, Branko Urh, Anton 
Noč, Jure Ravnik, Tomaž 
Šolar, Miro Kelbl in Ciril 

Kraigher.

------------------------------------------------------------------------------------------------

Upokojila se je
V  TO
P O D N A R T

Marija ZUPAN

17. oktobra je odšla v pokoj naša sodelavka Marija Zupan.
Rodila se je leta 1934 v Sp. Danjah. Iskanje službe jo je le

ta 1952 pripeljalo v naše kraje, kjer si je leta 1958 našla zapo
slitev na našem obratu Lancovo. Kot je bilo v tistih časih sa
moumevno, je poprijela za vsako delo, ki je bilo potrebno, bo
disi v žagi, na skladišču ali predelavi. Odkar se je proizvodnja 
preselila v Podnart, je bila zaposlena na delih in nalogah na- 
rezovalke širin pri izdelavi lesene embalaže.

V zadnjem času so se ji pričele kazati posledice težkega 
dela, posebno po poškodbi roke. Stanje se ji je tako poslabša
lo, da dela ni mogla več normalno opravljati in se je morala 
invalidsko upokojiti.

Zahvaljujemo se ji za njen prispevek pri razvoju naše TO 
in ji želimo veliko zdravja.

Štefki v slovo
23. oktobra letos je med nami žalostno odjeknila vest, da 

nas je za vedno zapustila upokojenka Štefi JIRASEK. Trepe
tali smo zanjo, ko smo zvedeli, da so jo dan prej odpeljali v 
ljubljansko bolnišnico. Rekli smo si, da ji bodo zdravniki po
magali. Toda smrt je neizprosna, po Štefko je prišla mnogo 
prezgodaj.

Štefka se je upokojila v juniju 1983, le dve leti je uživala 
pokojninski čas. Dopolnila ni še 53 let življenja, kako kratko 
ji je bilo usojeno živeti. Na LIP-u se je zaposlila med prvimi 
delavci v letu 1948 ob nastanku naše delovne organizacije, šo
lala se je med delom. Zaključila je srednjo ekonomsko šolo. 
Natančno in vestno je opravljala vsa dela. V LIO na Gorjani 
je leta 1953 začela kot administrativni manipulant in nato kot 
administrator pri analizi proizvodnje. Leto dni kasneje je de
lala kot administrator tehničnega odseka direkcije na Bledu. 
Več kot 10 let je opravljala dela in naloge referenta za uvoz v 
nabavnem sektorju DSSS.

Štefi nam je bila vedno dobra in prijazna sodelavka, nje
no iskreno besedo smo znali ceniti. Kako kruta je resnica, da 
jo je smrt ugrabila veliko prezgodaj družini in naši sredini. 
Ohranili jo bomo v najlepšem spominu.

Sodelavci DSSS

K a j stori ptica v  v ih a rju ?  N e  
drži se  v e je , sledi v ih arju !

Te besede, draga Štefi, smo ti napisali kot posvetilo v knji
go, ki smo ti jo izročili v spomin na dolgoletno skupno bivanje 
v našem oddelku. Ta čas imenujem bivanje; če bi namreč pre- 
štel vse ure, ki smo jih prebili skupaj, bi bilo to že precej let.

Sedaj, draga Štefi, ko te ni več, nam misli vedno bolj uha
jajo v čas, ki smo ga preživeli skupaj. Pravzaprav ta čas, ta 
skupnost ni tako enostavna, je globlja. To občutiš šele takrat, 
ko odhajajo drug za drugim ljudje, s katerimi si delil dobre in 
slabe trenutke delovnega dne. Čeprav je delovni dan — delo, 
pa vendar je to tudi čas za razvoj tovariških odnosov, ki so ze
lo važni za počutje in dobro ustvarjalnost v oddelku. Človek 
se mora naučiti ljudi poslušati, jih razumeti in jim pomagati. 
Upam, draga Štefi, da smo to pri tebi vsaj malo uspeli. Če
prav, žal, ob izgubi človeka obstaja občutek, da bi lahko storil 
več, da bi bil lahko kakšen dan lepši kot je bil. Mislimo, da 
smo te včasih le pripravili do smeha in ta smeh nam bo ostal v 
spominu. V spominu nam bodo ostala tvoja dobra dela, tvoja 
ustrežljivost, tvoja pripravljenost pomagati človeku v teža
vah, vsa tvoja tenkočutnost in tvoje sočustvovanje s člove
kom.

Vemo, da so te besede preproste, preskromne, da bi pove
dale vse, kar sedaj čutimo, pa vendar se od tebe poslavljamo s 
še bolj skromnimi besedami: »Hvala za vse«.

Najožji sodelavci

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi dragega očeta

FRANCA KNAFLIČA

se zahvaljujeva sodelavcem in sodelavkam v DSSS in ostalim v DO 
LIP Bled za razumevanje, podarjeno cvetje, izraženo sožalje in 
spremstvo na njegovi zadnji poti.

Sinova Marjan in Stane 
z ožjim sorodstvom


